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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA
OD 15. 11. 2014 DO 10. 12. 2014

RADA MĚSTA:
RM 21. 11. 2014
• Rada města schvaluje uzavření smlou-

vy mezi Národní radou osob se zdra-
votním posti žením ČR IČo 70856478 
a Městem Nová Paka o spolupráci v 
rámci projektu Euroklíč.

• Rada města schvaluje přijetí  „Smlouvy 
č. 14JPO03-0116 o poskytnutí  dotace 
z rozpočtu Královéhradeckého kra-
je pro rok 2014 – účel 3.“, na odbor-
nou přípravu velitelů a strojníků SDH 
a za uskutečněný zásah jednotky na 
výzvu územně příslušného operační-
ho a informačního střediska HZS kraje 
mimo její územní obvod.

návrhu Státního pozemkového úřadu.
• Rada města schvaluje žádost o bez-

úplatný převod domu č. p. 325 
na Masarykově náměstí  v Nové Pace 
a pozemku parc. č. 3, zastavěná plocha 
a nádvoří k. ú. Nová Paka o výměře 
559 m2 z vlastnictví Královehradecké-
ho kraje do majetku města Nová Paka.

• Rada města schvaluje uzavření Měst-
ského úřadu v Nové Pace pro veřejnost 
ve dnech 31.12.2014 a 2.1.2015.

Více informací o jednání Rady města 
najdete na www.munovapaka.cz.

• Rada města schvaluje fi nanční pří-
spěvek ve výši 6 000 Kč z prostředků 
Rady města pro Český svaz chovatelů 
na elektrickou energii na rok 2015.

• Rada města schvaluje rozhodnu-
tí  o poskytnutí  dotace z Minister-
stva životního prostření, název akce 
CZ.1.02/7.1.00/14.23103 Přírodní hři-
ště MŠ Nová Paka.

RM 27. 11. 2014
• Rada města doporučuje ZM schválit 

změnu průběhu katastrální hranice 
mezi k. ú. Kumburský Újezd a k .ú. Stu-
dénka u Nové Paky dle předloženého 

schŮZe	ZastupIteLstva	MĚsta	nová	paka	dne	8.	12.	2014
• ZM schvaluje doplňující návrhy č. 1, 2, 3 

ke čtvrté úpravě rozpočtu na rok 2014.
•  ZM schvaluje čtvrtou úpravu rozpočtu 

města Nová Paka na rok 2014.
• ZM schvaluje rozpočet města Nová 

Paka na rok 2015. 
• Zastupitelstvo města volí místopředse-

du a členy kontrolního výboru: Zd. Ba-
kovský (MP), R. Cogan, Z. Fejfar, P. Malý, 
V. Soběslav, F. Škvařil.

• Zastupitelstvo města volí místopřed-
sedu a členy fi nančního výboru: 
M. Dušánek (MP), St. Albrecht, R. Cogan, 
M. Kříž, Z. Prokůpek, O. Voráček.

• Zastupitelstvo města volí místopřed-
sedu a členy výboru školského: J. Hen-
drych (MP), P. Jaroš, I. Sehnal, J. Šorm, 
O. Viková, J. Tůma, J. Plecháčová, 
Z. Petr, R. Mikyska,P. Jeřábek. 

• Zastupitelstvo města volí místopředse-
du a členy výboru pro rozvoj: J. Cogan 
(MP), M. Knap, P. Kracík, Vl. Roučka, 
B. Šmika, J. Fučíková, P. Ježek.

• Zastupitelstvo města volí místopředse-
du a členy kulturního výboru: R. Cogan 
(MP), P. Krejčová, T. Roučka, M. Suchar-

dová, L. Šulcová, F. Vitoch, J. Horák, 
L. Krausová.

• Zastupitelstvo města volí místopředse-
du a členy sportovního výboru: Pospí-
šil st. (MP), St. Albrecht, J. Kalivodová, 
T. Machek, M. Pour, V. Řeháček, M. Pa-
česný, L. Exner.

• Zastupitelstvo města volí místopředse-
du a členy výboru pro životní prostředí: 
Sedláček (MP), M. Brandejský, K. Nálev-
ka, M. Svoboda, K. Vilušínská, L. Žilák, 
V. Doubek.

• Zastupitelstvo města volí místopředse-
du a členy silničního výboru: P. Bouch-
ner (MP), B. Kužel, K. Pilař, V. Řeháček, 
K. Rulf, Z. Ouzký, P. Pilný, J. Kordík. 

•  Zastupitelstvo města volí místopředse-
du a členy sociálního výboru: St. Šmi-
drkal (MP), I. Hylmarová, I. Jeřábková, 
P. Kracíková, R. Vaňková, Z. Bakovský.

• SDS Exmost – Lávka přes železniční trať – 
jednání odročeno na další zasedání ZM.

• ZM schvaluje prodej části  pozemku 
parc. č. 3974/3 k. ú. Nová Paka o výmě-
ře cca 9 m2 , druh pozemku ost. komu-
nikace a části  pozemku parc. č. 1966/4 

k. ú. Nová Paka o výměře cca 75m2, 
druh pozemku ost. komunikace za cenu 
200 Kč/m2  panu Antonínu Tkáčovi, 
Svobody 1744, Nová Paka.

• ZM schvaluje plán společných zařízení 
jako součást Jednoduchých pozem-
kových úprav – Nová Paka - obchvat 
v k. ú. Kumburský Újezd a k. ú. Studénka 
u Nové Paky dle předloženého návrhu 
Státního pozemkového úřadu. 

• ZM schvaluje změnu průběhu katastrál-
ní hranice mezi  k. ú. Kumburský Újezd 
a k. ú. Studénka u Nové Paky dle předlo-
ženého návrhu Státního pozemkového 
úřadu.

• ZM volí paní Hanu Rumlovou přísedícím 
Okresního soudu v Jičíně na volební ob-
dobí 2015 – 2018. 

• ZM schvaluje Projekt regenerace sídli-
ště Studénka Nová Paka – aktualizace 
2015 (IX. etapa) a předložení žádosti  
o poskytnutí  dotace z Projektu na pod-
poru regenerace panelových sídlišť 
Ministerstva pro místní rozvoj ČR. ZM 
souhlasí s dofi nancováním akce ve výši 
minimálně 30 % uznatelných nákladů.

ZeptaLI	JsMe	se	nového	MÍstostarostY	MILana	pospÍŠILa
Jako senior odkojený Rokytkou a žijí-
cí téměř celý život v našem městě jsem 
byl velice spokojen s rychlým utvořením 
koalice po letošních volbách. Na rozdíl 
od okolních měst v Nové Pace vše pro-
bíhalo velmi rychle a hladce. Osm před-
stavitelů ze strany Sportovci pro Novou 
Paku, tři zástupci Volby pro město a dva 

zástupci ODS, kteří tak dosáhli třináct 
zastupitelů, se velmi rychle dohodlo 
na starostovi – Josefu Coganovi, uvol-
něném místostarostovi Pavlu Bouch-
nerovi (oba z volební strany Sportovci) 
a na neuvolněném místostarostovi lídra 
z Volby pro město Milanu Pospíšilovi. To 
se ovšem mnohým novým zastupitelům 

z České strany sociálně demokrati cké 
a volební strany Otevřená radnice, kteří se 
do městské rady nedostali, moc nelíbilo, 
a různým způsobem to dávali znát zvláště 
lídru Volby pro město Milanu Pospíšilo-
vi, když mluvili o zradě na voličích. Proto 
jsme se nového místostarosty zeptali na 
jeho celkový dojem z voleb a případných 
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cÍLe	vÝZkuMu	
MĚSTO PRO BYZNYS je srovnávací výzkum, do kterého se 
jednotlivá města nepřihlašují, ale jsou do vyhodnocení za-
řazena automati cky.
Cílem výzkumu je vytvořit diskusní platf ormu na téma mož-
nosti  malého a středního podnikání ze strany samospráv. 
Organizátoři a partneři výzkumu si jsou velmi dobře vědomi, 
že úkolem samosprávy je vytvářet co nejlepší životní pod-
mínky pro všechny, proto chtějí zprostředkovat jednotlivým 
radnicím dobré zkušenosti  a nápady z ostatních regionů.Pro 
pracovníky městských úřadů, podnikatele ale i veřejnost bude 
sestaven unikátní žebříček nejlepších měst s největším podni-
katelským potenciálem v ČR. V rámci výzkumu budou shrnuty 
všechny důležité informace a stati sti cká data, která rozvinou 
důstojnou diskuzi o vývoji podnikatelského prostředí v ČR.

V čem se Město pro byznys liší od podobných projektů? 
Podstatou výzkumu je komplexnost a ojedinělost průzku-
mu. Dosavadní projekty přinášely důležité informace, avšak 
pro určení nejlepšího podnikatelského prostředí mají jen 
dílčí vypovídající hodnotu – informují podnikatele o rozvo-
ji informačních služeb v regionu, akti vizují obyvatele, nebo 
se zaměřují pouze na velká města.Srovnávací výzkum Město 
pro byznys se od ostatních projektů odlišuje nejen rozsahem, 
ale i množstvím sledovaných kritérií. Do výzkumu je automa-
ti cky zapojeno 205 měst s rozšířenou působností  a 22 měst-
ských částí  města Prahy. Město pro byznys zahrnuje všechny 
oblasti , které mají pro podnikatele a fi rmy strategický význam.

Vyhlašovatelem výzkumu je týdeník Ekonom, partnerem 
společnost Škoda Transportati on, odborným garantem 
CRIF – Czech Credit Bureau, zpracovatelem agentura Datank.

Žebříček 20 nejlepších měst pro byznys 2014
Město: Pořadí:   

 Celkové Podnikatelské 
prostředí

Přístup 
veřejné 
správy

Nová Paka 1 23-24 1
Humpolec 2 6 12
Pelhřimov 3 13-14 5
Šumperk 4 49 2
Nové Město n/Met. 5 9 19
Ostrov 6 62 4
Dobruška 7 12 18
Odry 8 96 3
Vyškov 9 11 24
Prostějov 10 47 6
Jihlava 11 20 29
Holešov 12 59 9
Litovel 13 29 22
Žďár nad Sázavou 14 15 35
Písek 15 51 16
Polička 16 10 46
Železný Brod 17 45 25-26
Kyjov 18 73-74 14
Hranice 19 107 7
Hlinsko 20 53 28

povolebních tlaků.
Jak jsi spokojen z volebních výsledků Tvé 
volební strany Volba pro město? 
Naše volební uskupení nedisponovalo 
výraznými osobnostmi, které se již v mi-
nulosti  podíleli na vedení radnice. Zisk tří 
mandátů považujeme za solidní výsledek 
a obhájení pozice z voleb v roce 2010. 
Ještě jednou tí mto děkuji všem, kteří nám 
dali hlasy
Počítal jsi již před volbami, že půjdou Vaši 
zastupitelé do koalice se Sportovci?
Před volbami jsme vůbec neuvažovali 
o tom, zda se ocitneme v koalici či opozici. 
Hned jak se po volbách spočítaly výsled-
ky, sešla se téměř celá naše „kandidátka“ 
a bylo jasné, že je nutné se rozhodnout, 
zda se Sportovci, nebo s ČSSD. Nikdo 
z nás neurčoval, zda tak nebo tak. Každý 
se postupně vyjádřil a projevil svůj názor.  
Ten byl v drti vé většině pro spolupráci se 
Sportovci.
Co podle tebe ovlivnilo, že většina byla 
pro koalici se Sportovci?
Já osobně jsem vycházel z výsledku Spor-
tovci 8 mandátů, ČSSD pouze 4. Vždy by 

měla být dodržena zásada, že menšina se 
v jakémkoli hlasování, natož ve volbách 
podřídí většině. Myslím, že takto podobně 
uvažovali i ostatní.
Jak hodnotí š volební výsledek hnutí  Ote-
vřená radnice?
Zda splnil či nesplnil jejich očekávání, 
nechám zhodnoti t spíše představitele 
tohoto hnutí . Jejich předvolební agitace 
byla podle mého názoru dosti  agresívní 
a založená na kriti ce bývalého vedení rad-
nice. Zda měla tato kriti ka objekti vní zá-
klad nebo ne, mohl posoudit každý volič. 
Proto bylo ziskem tří mandátů pro toto 
hnutí  potvrzeno, že většina občanů Nové 
Paky změnu nechce.
Jednali jste po volbách s nějakou stra-
nou?
S nabídkou spolupráce přišli zástupci 
ČSSD ve chvíli, kdy jsme ještě nebyli roz-
hodnuti . Během rozhodování padl z naší 
strany i návrh na vytvoření široké koali-
ce Sportovci, ODS, VPM a ČSSD. To jsme 
také zástupcům ČSSD předložili. Během 
krátké chvíle byl náš návrh z jejich strany 
zamítnut. Domnívám se, že nešlo ani tak 

o podstatné programové neshody jako 
o neshody osobního charakteru. 
O co se budeš hlavně zasazovat jako mís-
tostarosta a jaká je Tvoje gesce?
Hlavně o programové prohlášení, které 
tvořila většina všech kandidátů koali-
ce. Každý kdo chtěl, mohl podat návrh 
na doplnění, souhlasit či žádat změnu. 
Mám pocit, že toto prohlášení je sesta-
veno kvalitně a o jeho plnění se budu 
spolu s ostatními zasazovat. Dále budu 
velmi rád, když z jednání zastupitelstva 
v budoucnu vymizí vzájemné osobní úto-
ky některých zastupitelů a dojde k zlep-
šení eti cké úrovně jejich vztahů. K otázce 
mé gesce budu z pozice neuvolněného 
místostarosty zodpovídat za školství, kul-
turu, sociální věci a sport. Jde vesměs 
o oblasti  života, které mi nejsou cizí.

Děkuji a přeji Ti hodně úspěchů ve Tvé 
nové funkci místostarosty.

Míla Pour
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k vítězství odstupující starosta Nové Paky 
Rudolf Cogan.
Rudolfa Cogana měli možnost vidět i slyšet 
občané v úterý v televizi ČT 1. Na otázku 
moderátorky – na co si podnikatelé nejvíce 
stěžují a čím jim vycházelo město vstříct - 
odpověděl: 
„Většinou si stěžují na složitost správních 
předpisů, srtnulost veřejné správy a na 
dotace. Na další otázku zda se podniketelé 

dočkají nějaké podpory od radnice, Rudolf 
Cogan odpověděl, že podporovat podnika-
tele je trochu proti mluv „Podnikatelé nepo-
třebují podporu, potřebují, aby neměli pře-
kážky, aby se jim neházely klacky pod nohy. 
Když pomohu jednomu podnikateli, tí m 
v soutěži znevýhodním druhého. S těmi zá-
sahy je nutná velká opatrnost,“ řekl na další 
otázku Rudolf Cogan. 
Na další otázku se dozvěděli diváci televize: 
„V otevřené průmyslové zóně prodáváme 
pozemky pro podnikatele za 620 Kč za čtve-
reční metr. Jsou to peníze, které město do 
těchto pozemků vložilo. Uvažujeme o zlev-
nění, ale na druhé straně se nám to zdá ne-
spravedlivé, protože někteří si to již za těch 
620 Kč nakoupili. Obecně si myslím, že stát, 
kraje a města by se měla zaměřit obecně na 

nová	paka	neJLepŠÍM	MĚsteM	pro	BYZnYs	v	Čr
Tak se to opět podařilo. Nová Paka, která již 
čtyřikrát byla nejlepším městem pro pod-
nikání v Královéhradeckém kraji, se letos 
opět prosadila v celostátní soutěži o nejlep-
ší město pro byznys a po třech letech ten-
to ti tul opět získala  a má tak důvod znovu 
oslavovat. Panuje zde toti ž nejpříznivější 
podnikatelské prostředí z celé České re-
publiky. Je vidět, že to v Nové Pace funguje 
dobře a volební strana Sportovci pro město, 
která letos se svými osmi získanými man-
dáty do městského zastupitelstva své pos-
ty na radnici obhájila, dokáže nejen zajisti t 
ve městě vhodné prostředí pro sport, 
ale své město dobře spravuje po všech 
stránkách. Během starostování Rudolfa Co-
gana Nová Paka získala dvakrát ocenění nej-
lepší Město pro byznys v ČR ve srovnávacím 
průzkumu, který vyhlašuje týdeník Ekonom. 
Na dalších dvou příčkách bodovala města 
z kraje Vysočina. Na druhou pozici spadl 
loňský vítěz Humpolec, třetí  skončil Pelhři-
mov. Srovnávací výzkum Město pro byznys, 
který již sedmým rokem hodnotí  205 obcí 
s rozšířenou působností  a 22 městských čás-
tí  Prahy, zpracovala agentura Datank. Part-
nerem výzkumu je Škoda Transportati on
V Nové Pace funguje malá, ale efekti vní 
radnice. Její zajímavostí  je, že starostovské 
žezlo po letošních volbách převzal po Ru-
dolfu Coganovi jeho bratr, bývalý poslanec  
Josef. Odstupující starosta si během svého 
působení v úřadu zakládal na tom, aby tým 
jeho spolupracovníků měl zkušenosti  také 
z jiných profesí. Pestré složení zkušených 
lidí na novopacké radnici je zřejmě jedním 
z klíčových důvodů úspěchu města v oblasti  
přístupu veřejné správy. V této oblasti  byla 
Nová Paka vůbec nejlepší v ČR.
„Nová Paka bodovala především v kritéri-
ích, která spadají do oblasti  „Přístup veřejné 
správy“. Výborně dopadla v testu elektro-
nické komunikace živnostenského odboru 
a z pohledu obsahu pro podnikatele má 
kvalitní webové stránky. Politi ka města 
v oblasti  nastavování podnikatelských po-
platků, především lázeňského či rekreační-
ho, poplatku z ubytovací kapacity nebo ze 
vstupného patří v rámci České republiky 
k těm příznivějším a také daň z nemovitosti  
pro podnikatele nastavila radnice na nejniž-
ší možnou úroveň,“ uvedla analyti čka agen-
tury Datank Gabriela Šamanová. „Mám ra-
dost, ale pořád je co zlepšovat. My jako sta-
rostové nemáme moc možností , jak podpo-
rovat podnikatele, ale důležité je, abychom 
jim podnikání nekomplikovali. Měli bychom 
se snažit vytvořit stabilní prostředí a záko-
ny neměnit tak často, jako se teď děje. Ale 
to je spíš vzkaz našim zákonodárcům,“ řekl 

infrastrukturu, například na komunikace.
Níže jsou uvedené odpovědi Rudolfa Cogana 
na otázky redaktorů při přebírání ocenění: 
Nová Paka získala ti tul Město pro byznys 
už v roce 2011. Co se od té doby ve městě v 
oblasti  podpory podnikání změnilo?
Nedá se říct, že by se stalo něco převratné-
ho: Držíme se selského rozumu, když neza-
seješ, nesklidíš. Náš výhled je ale dlouhodo-
bý, pracujeme s perspekti vou v řádu desítek 
let. Příprava průmyslové zóny trvala 10 let!
Během předávání ceny jste řekl, že podnika-
telé nepotřebují pomoc, ale hlavně férové 
prostředí. Co pro to radnice mohou udělat?
Zvýhodnění jednoho podnikatele znamená 
nevýhodu druhému. Dotace na jeden hotel 
znamená, že dva bez ní v okolí budou oškli-
vější, a třeba zaniknou. Obecně nikomu ne-
dáváme zvláštní podporu. Snažíme se, aby 
radnice byla otevřená, transparentní, a aby 
každý, kdo tam jedná, cíti l, že k němu přistu-
pujeme spravedlivě, a jako s kýmkoli jiným.
Konkrétně se to projevuje jak?
U nás si například kdokoli může vyžádat ja-
kékoli rozhodnutí  samosprávy, snad kromě 
od projektanta oceněného výkazu výměr. 
Takže prakti cky všechny materiály ze samo-
správy jsou veřejné. 
Jak se férový přístup promítá například do 
veřejných soutěží?
Od roku 2005 u nás je systém výběrového 
řízení, přísnější než zákonný. A to se týká 
všech městských organizací, které musí vy-
pisovat výběrová řízení na všechny částky. 
Podnikatelé si na to ale zvykli, soutěží u nás 
ve velkém počtu a cena je nakonec i pro 
město výhodná. Nikdy jsme ani nepoužívali 
losování, nebo něco podobného. Vše soutě-
žíme!
Kde podle vás leží hranice mezi neškodnou 
podporou podnikání a klientelismem?
Vedli jsme diskuze, zda můžeme dát slevu
 z kupní ceny v průmyslové zóně. To přípust-
né je, ale o takové výjimce musí rozhodnout 
zastupitelstvo. Výjimka navíc musí být do-
statečně odůvodněna. Případné udělování 
slev a výjimek musí maximálně transparent-
ní. Neexistuje jakákoli zákulisní dohoda. Tře-
ba dohoda jen se starostou. Před krátkou 
dobou mě podnikatel postavil po telefonu 
do situace, teď sleva nebo nikdy – a to ne-
jde. Řekl jsem mu, že to musíme projednat 
běžným způsobem, že musí rozhodnout za-
stupitelstvo. 
Jste vystudovaný právník. Vidíte v součas-
né legislati vě překážky, které brání v rozvo-
ji spolupráce mezi fi rmami a obcemi?
Složitý právní řád je pro všechny nedobrý. 
Nicméně horší jsou stálé změny. Pokud se 
fi rmám mění právní prostředí několikrát do 
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dIvadeLnÍ	FestIvaL	v	pIesZYcÍch
Novopacký ochotnický divadelní soubor 
Tři na tři a loutkový soubor Rolnička repre-
zentovaly naše město 20. listopadu 2014 
na Divadelním festi valu v polských Pieszy-
cích. Dvoudenní přehlídka českých a pol-
ských divadelních spolků se konala v rám-
ci projektu Putování severovýchodními 
Čechami a Dolním Slezskem bez hranic, 
číslo projektu: PL.3.22/2.2.00/09.01510. 
Projekt je spolufi nancován Evropskou unií 
– Evropským fondem pro regionální roz-
voj a státním rozpočtem ČR z Operačního 
programu přeshraniční spolupráce ČR – PR 
v období 2007 – 2013.
Sál nedávno zrekonstruovaného Centra 
kultury, který můžeme našim polským 
partnerům jen ti še závidět, byl zcela zapl-
něn dětmi z pieszyckých mateřských a zá-

kladních škol, neboť zahajovací blok patřil 
právě jim. Nejmladší publikum přivítala 
ředitelka CK paní paní Lidie Zakrzewska 
– Strózik, k dětem promluvil režisér celé 
akce pan Grzegorz Stawiak, který je struč-
ně informoval o obsahu chystaných před-
stavení a upozornil také na podobnost 
jazyka polského a českého. Naši ochotníci 
vystoupili s hranou autorskou pohádkou 
Kterak Kačenka Honzu zachránila. Po té 
následovala klasická loutková pohádka Sůl 
nad zlato. Večerní vystoupení a program 
dalšího dne již vyplnili polské soubory, je-
jichž představení byla vyhrazena pro mlá-
dež a dospělé.

Šárka Haklová,
odbor školství a kultury

foto: Bohuslav Benč

adventnÍ	koncert	sBoru	hLas	v	BohusLavIcÍch
V neděli 14. prosince 2014 uspořáda-
li naši partneři z Bohuslavic nad Me-
tují v rámci projektu Kultura a sport 
v polsko-českých barvách, reg. číslo: 
PL.3.22/3.2.00/12.03363 adventní koncert 
v místním evangelickém kostele . Projekt 
je fi nancován Evropskou unií – Evropským 
fondem pro regionální rozvoj a státním 
rozpočtem ČR z Operačního programu pře-
shraniční spolupráce ČR – PR 2007 -2013. 
Třetí  adventní neděli v 17:00 hodin zahájil 
koncert úvodním slovem starosta Bohu-
slavic pan Jiří Tojnar. Poté návštěvníkům 
zaplněného evangelického kostela zahrál 
na trubku Bohuslavičák Jakub Krištof za do-
provodu paní učitelky ze ZUŠ Nové Město 
nad Metují. Další program byl již vyhrazen 
pro novopacký sbor Hlas. V podání na-
šich sboristů pod vedením sbormistryní 

Mgr. Petry Lukavcové a Mgr. Aleny Lelko-
vé zaznělo celkem 24 skladeb. Jednalo 
se převážně o úpravy českých koled (Byla 
cesta, byla ušlapaná, Veselé vánoční hody, 
V půlnoční hodinu, U Betléma, Splnilo 
se písmo svaté, Kristus pán se narodil, Me-
dulina koleda, Čas radosti , veselosti , Co se 
tak svítí ...), Pastorela (T. N. Koutník), spiri-
tuály (Glory, glory, Siyahamba, Afrika ky-
rie), v lati nském jazyce  jsme slyšeli Adeste 
fi deles, Tebe poem, Kyrie (J. Leavitt ), ne-
chyběla Ave Maria (G. Caccini) s fl étnovým 
sólem Katky Svobodové - studentky kvinty 
Gymnázia v Nové Pace a klavírním dopro-
vodem Kláry Zahradníkové – studentky 
4. A SOŠPg v Nové Pace. Na africký buben 
doprovázel Bc. Ondřej Macháček - učitel 
MŠ Lázně Bělohrad. Mezi klasiku advent-
ních koncertů patří Bílé vánoce a Tichá 

noc. Sólo zazpívala Ing. Radka Fialová 
a Mgr. Jitka Krausová. 
Děkujeme všem členům sboru Hlas za re-
prezentaci města Nová Paka a přejeme jim, 
jakož i čtenářům časopisu Achát, radostné 
Vánoce a šťastný nový rok 2015.

Šárka Haklová,
odbor školství a kultury

roka, nestačí jednotlivé úpravy zaznamenat, 
což jim přináší problémy, mnohdy začnou 
právo ignorovat. Právo není nástroj denní 
potřeby politi ků! Pokud to má být právo, 
a ne bordel!
Jak jim s tí mto ale obce mohou pomoci?
Hlavně v rychlosti  a činnosti . I když existu-
je v zákoně 30denní správní lhůta, tak naše 
lhůta je hned. Úředník nesmí hledat, proč to 
nejde, ale proč to jde. Musí tomu rozumět, 
vědět proč tam sedí. Co je účelem jeho čin-
nosti . Kdyby tady dodnes byly okresní úřa-
dy, tak bychom se z toho zbláznili, ale i státní 
úřady chápou občany jako klienty.
Ostatní starostové si často stěžují na zákon 
o veřejných zakázkách. Kvůli kritériu nejnižší 

ceny toti ž ze soutěže často vypadnou místní 
fi rmy. Souhlasíte s kolegy?
I čínská fi rma by pak byla místní. Skuteč-
ná místní fi rma má výhodu nižších fi xních 
nákladů, například stavební fi rma tam má 
stroje, lidi nemusí dojíždět, má zde sklady, 
zná blízké a levné subdodavatele. Pokud vy-
hraje vzdálenější fi rma, stejně subdodávky 
bere od místních, na ty já vítěznou fi rmu 
upozorním – ale je na fi rmě jak se rozhod-
ne. Ale sami se ptají.
Očekáváte, že když se Nová Paka pyšní ti tu-
lem Město pro byznys, pohrnou se k vám 
zástupy nových fi rem?
Některého podnikatele třeba napadne, že 
to tu není špatné. Spoléhám ale i na rozvoj 

místních fi rem. Máme třeba dva elektro-
technické závody – SQS Vláknová a Enika se 
špičkovými technologiemi, včetně vývoje! 
Naše podniky jsou založeny na jednotlivcích 
- tahounech a řadě technicky vzdělaných 
a zkušených pracovníků. A místní byznys-
meni jsou nejen schopní, ale i sakra patrioti !

Občané města mohou být s prací radnice 
spokojeni. Letos v zastupitelstvu ke  Spor-
tovcům a ODS, kteří vedli radnici v minulých 
letech,  přistoupili zvolení zastupitelé z Vol-
by pro město.

Zpracoval Míla Pour
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Jak	to	neMŮŽete	vIdĚt
V letech 2014 – 2015 proběhne restauro-
vání Iluzivní malby oltáře od J. Kramolína 
ze druhé poloviny 18. století  v presby-
táři (na severní straně) klášterního kos-
tela Nanebevzetí  Panny Marie. Oprava, 
na kterou čekala jak farnost, tak občané 
města, je fi nancována za podpory MK
a Města Nová Paka. Restaurátorské práce 
provádí restaurátoři ak. mal. Pavel Pade-
vět, ak. mal. Miroslav Křížek, Mgr. Monika 
Bělohlávková, Monika Bízová Dis.
Malba iluzivního oltáře byla zvláště v dol-
ních parti ích v havarijním stavu. V průbě-
hu prací byly na pozadí objeveny zbytky 
úpravy této plochy z 19. stol. Kromě znač-
ného poškození malby vlhkostí  bylo do 
freskové malby minimálně dvakrát (podle 
materiálu provedených tmelů a retuší) 

necitlivě zasahováno. V dolních parti ích 
oltáře byly zaraženy konzoly (6 ks)pro za-
věšení závěsu a dále je zde dvojice velkých 
skob a dvě očka. Jinak je malba značně 
znečištěna atmosférickými nečistotami 
a pavučinami.
V průběhu restaurování v roce 2014 byla 
malba očištěna, fi xována vaječnou emulzí, 
po konzultaci se zástupcem NPÚ a vlastní-
kem památky byl sejmut esteti cky rušivý 
šedivý nátěr na pozadí freskové malby.
Na závěr ještě citace z rukopisu publika-
ce „Obraz minulosti  Nové Paky“ A. Kotí -
ka z roku 1914, týkající se vzniku kostela: 
„Teprve za krále Leopolda I., jenž byl 
povahy mírnější, upuštěno od krutos-
ti  reformační a volena cesta poučování 
a povlovného účinkování obsazováním 
far dobrými duchovními, zřizováním kláš-
terů, vysíláním kazatelských misií a zříze-
ním biskupství v Hradci Králové. Týmž asi 

úmyslem veden jsa, pán z Teuff enbachu,  
stanovil se na tom, že v Nové Pace zřídí 
klášter pro mnichy pavlány, a sice při kos-
tele Rodičky Boží nad městem. K tomu 
účelu zakoupil od Jana Šťastného a dědi-
ců Drážníků grunt Drážníkovský, na němž 
kostelík onen stál a jenž od města táhl se 
jedním pruhem až přes Podlevín ku hra-
nicím Levínským, na hřbetě vrchu Levín-
ského, jakož mezníky tam vsazené a opat-
řené nápisem „Charitas“ (t.j. láska, byloť 
to heslo Pavlánů) posud ukazují; Choteč 
pak, jejž byl roku 1644 přikoupil, ustanovil 
za živobytí  Paulánů.“

Bohuslav Benč
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kráL	ZBoJnÍkŮ	treFIL	novopaČákY	pŘÍMo	do	srdce
Poklidnou předvánoční hladinu novopacké-
ho kulturního rybníčku rozčeřila divadelní 
bomba zvíci rozsahu vrběti cké detonace. 
Tuto nálož odpálila v novopackém MKS ve 
středu 10. 12. 2014 inscenace muzikálu Král 
zbojníků. Soubor více než 50 herců, zpěváků 
a tanečníků (složený výhradně ze studentů 
a učitelů Gymnázia a SOŠPg) uchváti l publi-
kum svým dechberoucím výkonem (v mno-
ha případech neřkuli až profesionálním). 
A to dokonce třikrát, neboť dvakrát se hrá-
lo dopoledne pro školy a jednou večer pro 
veřejnost.
A kdo se dostavil, nelitoval. Vlastně ano, lito-
val…ale pouze toho, že “už to skončilo“, jak 
pravila jedna zjevně dojatá dívka, dožadujíc 

se pokračování či opakování právě skonče-
ného představení.
Co se tedy stalo tak „světoborného“? Jak 
je vůbec možné, že novopacké publikum 
přivedl k freneti ckému aplausu a uznalému 
standing ovati on prakti cky neznámý školní 
soubor? Mgr. Pavlu Matějovskému, ředi-
teli Gymnázia a SOŠPg, se podařilo splnit 
si dávný sen - nacvičit a sehrát se studenty 
školní muzikál. Jeho dlouholetá vize nabyla 
pevnější kontury po získání práv na hudební 
(Daniel Klán) a textový (Lada Stará) materi-
ál k muzikálu Král zbojníků. Dvě muzikant-
ky na slovo vzaté - Mgr. Alena Matějovská 
a Mgr. Alena Lelková - si vzaly na starost 
hudební režii. Začal náročný konkurz, který 

se klidně mohl jmenovat Hledáme Robina! 
Hudební režie nakonec vybrala Ondřeje Lel-
ka, jenž je, ač je to k nevíře, teprve žákem 
tercie. Ostatní role byly přiděleny přednost-
ně členům pěveckého sboru při gymnáziu. 
Taneční choreografi e připravily a předvedly 
„peďačky“, čili studentky SOŠPg.  
Příprava probíhala v duchu Kutuzovova hes-
la: „Těžko na cvičišti , lehko na bojišti .“ Účin-
kující se s muzikálovým partem seznamovali 
již v průběhu minulého školního roku. Inten-
zivní zkoušení probíhalo od září. Zkoušelo se 
o podzimních prázdninách, aktéři obětovali 
i státní svátek. Lze říci, že studenti  i učitelé 
po čtyři měsíce svým muzikálem doslova žili. 
Nezastupitelnou funkci producenta, mana-

na	návŠtĚvĚ	v	MuZeu
Nedávno mně navští vil jeden známý. 
Dlouhá léta žil v cizině, kde se zabýval 
obchodem. Tudíž cestoval po světě a pro-
tože měl oči otevřené, stačil registrovat 
řadu zajímavostí , které i běžnému turis-
tovi třeba unikaly. Když jsme procházeli 
Novou Pakou, okolím, registroval jsem 
jeho  neotřelou  chválu jak město – v po-
rovnání třeba s jinými - vypadá, v jakém 
přírodním i historickém prostředí se na-
chází. Vedle dominanty města kostela 
Nanebevzetí  Panny Marie, zajímavého 
podkarpatského kostelíka, řady památek, 
které jsou „roztroušeny“ v areálu města, 
vyloženě „zajajkal“ uspokojením při ná-
vštěvě Městského muzea. Jeho  nejzná-
mější součástí  je Novopacká Klenotnice 
se sbírkou drahých kamenů a šperků 
z nich vyrobených, které se po staletí   na-
cházely v okolí města. Proč tady ve městě 
není nějaká fi rma na broušení takových 
kamenů? Ptal se. Tím se zabývají v jiných 
městech, tady se tomu věnují pouze sbě-
ratelé, dostal odpověď. Obdivoval i další  
expozice  věnované geologickému vývoji 
oblasti , vulkanismu a spiriti smu v Podkr-

konoší. Samozřejmě obhlédnul i samot-
ný objekt Suchardova domu, vyzdobený 
sgrafi ty a freskami vytvořenými rodem 
Suchardů. 
Při návštěvě jsme zde zasti hli Petru Ple-
cháčovou, pověřenou vedením Muzea 
Nová Paka. Dověděli jsme se, že zájem 
veřejnosti  – nejen „domácí“, ale ze širo-
ka daleka – je velký, ale mohl by být ještě 
větší. Ta hlavní sezóna je přes letní měsí-
ce, prázdniny a v adventu, kdy pozornost 
mladých i těch starších poutá zejména ve-
lice zdařilá expozice Betlémů. Co by však 
muzeu a celkově i turisti ckému ruchu 
mohlo pomoci, podotkla Petra Plecháčo-
vá, kdyby zde byla  například  větší kapa-
cita  pro ubytování, aby návštěvníci moh-
li v tomto městě pobýt delší čas – tedy 
i utrati t nějaké penízky. K tomu samozřej-
mě patří i další služby, i  když v nich se už 
mnohé zlepšilo. 
A co pro letošní sezónu chystají v muzeu? 
Především je třeba říci, že v průběhu zimy 
„probíhá“ v našich objektech – Suchardo-
vě  domě,  Klenotnici drahých kamenů, 
bývalém Suchardově ateliéru a Šti kově, 

kde máme depozitáře – především inven-
tarizace, drobné úpravy a úklid expozic, 
které jsou v průběhu roku k nahlédnutí  ná-
vštěvníkům. A přibyl nám ještě jeden, re-
staurovaný objekt – Gernatův dům, kde ve 
spolupráci se Střední školou gastronomie 
a služeb Nová Paka provozujeme kavárnu 
a pořádáme pravidelné kulturní akce.  
Co připravujeme pro rok 2015? Ve vý-
stavních prostorách Suchardova domu 
se bude konat výstava fotografi í – Nová 
Paka kolem roku 1900, jako další se před-
staví Řemesla na Novopacku, dále výsta-
va obrazů Pavlíny Gardiánové ze Staré 
Paky, přes léto výstava loutek a dřevoře-
zeb Franti ška Pešána, na podzim výstava 
obrazů místního malíře Karla Havlaty.  
Nu a samozřejmě v adventu – dodává 
s úsměvem Petra Plecháčová, pověřená 
vedením muzea – tolik oblíbené a známé 
Betlémy.
Když se můj známý podíval v Muzeu 
na vystavená fota osobností , které jsou 
s naším městem úzce spojeny, jen podot-
kl – klaním se s hlubokou úctou. 

Oldřich Houška 

Petra Plecháčková, pověřená vedením 
Muzea Nová Paka

Jeden z mnoha vystavených Betlémů 
v novopackém Muzeu

Z expozice o spiriti smu na novopacku



10 Achát - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

žera a koordinátora „vlastně všeho“ sehrál 
v přípravě Mgr. Matějovský.  S některými 
kostýmy pomohly maminky účinkujících, 
další kostýmy a většinu ostatních potřeb-
ných rekvizit a služeb se podařilo zajistit díky 
sponzorům. Velké pochopení a vstřícnost 
projevily MKS i Městský úřad Nová Paka.
A nyní konečně k vlastnímu muzikálu. Libre-
to předvádí klasický příběh zbojníka Robina 
Hooda, který bohatým bral a chudým dá-
val. Zpívá se a hraje se o lásce a nenávisti, 
přátelství a zradě, bohatství a chu-
době, nadřazenosti a vstřícnosti. 
Nic nového pod sluncem?  Omyl, 
originální je částečně i scénář, vy-
nikají však zejména herecké a pě-
vecké výkony.
Klasický milostný trojúhelník – 
Robin (Ondra Lelek), Mariana 
(Eva Matějovská), Gisbern  (David 
Broul) vyvrcholí v závěru zásahem 
královny (Mgr. Jana Knapová), jež 
coby deus ex machina potres-
tá zlotřilého Gisberna samotou  
a pokáním (což je ovšem ihned 
zrelativizováno Gisbernovým 
kontaktem s čilými služtičkami). 
Jeden z blyštivých klenotů insce-
nace představuje právě strhující 
výkon Davida Broula. David je na-
tolik démonickým a zásadně zlou-
cím zlosynem, až z jeho Gisberna 
dýchá na jednu stranu werichov-
ské: „To jsem zlej, to jsem krásně 
zlej!“ a na stranu druhou tradice 
cynických dacanů a „ortodoxních 
lumpů“ Miloše Kopeckého.
Jak to ve správné lovestory musí 
být, dobro, pravda a láska nako-
nec vítězí nad zlem, lží a nenávistí. 
Představitelé ústřední dvojice – 
opravdu mladičcí Eva Matějovská 
a Ondra Lelek – měli dle mého 
soudu náročný úkol. Neboť ztvár-
nit přesvědčivě veskrze pozitivní 
postavu vyzařující čistou, líbeznou 
lásku a nepůsobit přitom směš-
ně je v dnešní době a před zraky 
pubertálních kamarádů tuze ob-
tížné. Je příjemné konstatovat, že 
oba sotva čtrnáctiletí herci v tom-
to úkolu obstáli, navíc podobně 
jako všichni ostatní předvedli 
skvělé pěvecké výkony.  
Zajímavou a osvěžující funkci 
plní v příběhu netradiční postavy 
přidané v libretu – ať už jsou to zmíněné 
podnikavé služtičky (Amy Morillo, Zuzana 
Kriegelová), kuchařka (v rozkošném , „obláč-
kově“ květinovém, pozitivním pojetí PaedDr. 
Kateřiny Krausové) či dvorní dámy (předve-
dené s rozkošným rotacismem Mgr. Mar-

tinou Daníčkovou a lehkým neurotismem  
Mgr. Šárkou Horákovou).  Nové je pojetí krá-
lovny - moudrá panovnice (obvykle zde figu-
roval král, konkrétně Richard Lví srdce) přiná-
ší skvělé, smírné, harmonizující řešení. Skoro 
by se chtělo povzdechnout: Kéž bychom 
měli i v naší zemi tak pohádkově moudrou  
a v řešení problémů tolerantní vládkyni…. 
God save the Queen!
V této finálové pasáži se mimochodem ob-
jevuje možná jediné sporné místo scénáře 

(vedle pro pravicové voliče nepopulárního 
hesla “ Bohatým brát a chudým dávat“). 
Udatný Robin je totiž vlastně bezpáteřním 
Gisbernem přemožen a spoléhá pouze na 
zásah vyšší moci. A přízeň mocných, jak zná-
mo, bývá vrtkavá…

Důležitou roli glosátora a spojujícího svorní-
ku celého textu plní postava Šaška, v níž po-
dle mého názoru exceluje Jana Kotherová, 
Její herectví můžeme označit za syntetické, 
vždyť skvěle zpívá, dobře se pohybuje a po-
dobně jako David Broul je herecky exaktní. 
Přesvědčiví byli i zbojníci (David Dušánek  
a Richard Králiček). Nutno je též ocenit po-
ctivé a skvělé výkony i v drobných rolích – 
dívky z „peďáku“ i žáci převážně z nižšího 
gymnázia. Sboristé se blýskli v pěveckých i 

tanečních číslech (např. práce s hole-
mi byla ukázková).
Celkově vzato, muzikál doslova „od-
sejpá“, nemá žádné hluché místo, děj 
má rychlý a napínavý spád. Představe-
ní se opírá o nádhernou  hudbu, která 
se divákům ihned dostane pod kůži  
a zůstane tam, písničky jsou chytlavé 
a mají tendenci státi se hity. 
Sólisté i sbory zpívají naživo a výborně 
do hudebních podkladů, nejde tedy  
o žádné playbacky připravené ve stu-
diu. Zmíněnému spádu výrazně napo-
mohla báječná a efektní choreografie 
tanečních čísel, kterou si skutečně při-
pravily dívky z pedagogické školy úpl-
ně samy. Zaslouženě se tudíž i jim za 
jejich taneční kreace dostalo potlesku 
na otevřené scéně. Originální řešení 
představuje právě scéna, přičemž je 
velmi funkčně a zároveň smysluplně 
použito zadní projekce. Připočteme-li 
k tomu profesionální úroveň ozvuče-
ní, osvětlení i režijního vedení, výsle-
dek je nasnadě.
Lze zkrátka a prostě jen souhlasit 
s povzdechem dívky, zmíněné v úvo-
du. Snad se podaří předvést Krále 
zbojníků ještě vícekrát, neboť zájem  
o něj je doslova obrovský. Koneckon-
ců, princip „tiché pošty“ určitě zpopu-

larizuje hru natolik, že premiéra nebu-
de i derniérou.
Závěrem je třeba ocenit všechny zú-
častněné a zaangažované. Více než 
jasně prokázali a připomněli, že Gym-
názium a SOŠPg v Nové Pace zůstává 
i nadále důležitým, nosným pilířem 
regionální kultury a vzdělání. Není tře-
ba čekat až na příští slavné rodáky. Já 
osobně jsem stejně jako pan ředitel 
Matějovský hrdý (a dokonce pyšný) 
 na to, co nyní dokázali žáci a učitelé 
naší školy. Jimi připravený muzikál to-
tiž opravdu výrazně převyšuje pouhá 

lokální umělecká kritéria. 
Všichni se proto budeme těšit na Pavlem 
Matějovským přislíbený další muzikál. Ten 
se ovšem prý již odehraje v novém novopac-
kém kulturním stánku. Tak tedy doufejme…

PaedDr. Stanislav Bendl
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sokoLÍcI	a	MaLé	sokoLkY	sI	pŘed	MIkuLáŠeM	ZacvIČILI	
Jako již v předchozích letech v tento čas 
pozvali novopačtí  sokolové pro tu nej-
menší droboti nu do tělocvičny novopac-
ké sokolovny Mikuláše se svojí družinou. 
Před jejich příchodem sestavily cvičitelky 
na cvičební ploše překážkovou dráhu, kte-
rá byla vytvořena z nově zakoupených cvi-

čebních pomůcek značky Wesko a klasic-
kého cvičebního nářadí jako jsou lavičky, 
koza, švédské bedny a další. 
Program začal, jak je tomu v Sokole zvy-
kem, nástupem. Poté přišla na řadu čer-
tovská rozcvička. Na ploše v té chvíli spo-
lečně s čerty cvičilo téměř šedesát dětí  ve 
věku od dvou do devíti  let. Po rozcvičce 
se děti  seřadily do zástupu a pod dozo-
rem rodičů, cvičitelek a čertů absolvovaly 
překážkovou dráhu, na jejímž konci před-
nesly básničku Mikulášovi, za což obdržely 
mikulášský balíček plný překvapení. Čerti , 
asi pod dojmem mediálního působení, 
že nemají strašit, se chovali úplně vzor-

ně a svým chováním si nezadali s anděly. 
Při překonávání překážek dětem fandili 
a povzbuzovali je. Po rozdání dárků Miku-
láš tělocvičnu opusti l, ale malí sokolíci cvi-
čili dál, a to až do příchodu starších cvičen-
ců, kterým museli uvolnit cvičební plochu. 
Za zpříjemnění tohoto odpoledne se sluší 
závěrem poděkovat studentkám Střední 
odborné školy pedagogické, že již po něko-
likáté v podobě Mikuláše, čertů a andělů 
byly hlavními aktérkami sokolské mikuláš-
ské nadílky.   

Míla Pour

adventnÍ	Čas	kaŽdoroČnĚ	v	nové	pace	patŘÍ	prŮvodu	
BrouČkŮ,	BeruŠek	a	andĚLŮ
I letos se ve středu 10. 12. 2014 
v 17 hodin sešlo hodně dětí  a dospěláků 
před Městskou knihovnou Nová Paka 
a společně se všichni vydali na cestu za 

kouzelnou lucernou potemnělou Novou 
Pakou. U nově opraveného dětského 
hřiště „U žáby“ se broučci sešli s andílky
 z Mateřské školky v Husitské ulici.

Na cestu jim svíti lo nejen pouliční osvět-
lení, ale hlavně lampiony a lucerničky. 
Letos byla atmosféra vánočního času 
dotažena do nejmenšího detailu, ne-
boť příroda si krásně zahrála s námra-
zou a všechno kolem nás bylo zahaleno 
do krásné jinovatky. Děkujeme všem 
účastníkům za poeti cký večer, který 
byl zakončen na náměstí , kde čekala 
odměna v podobě vánočního cukroví 
od žáků SŠGS Nová Paka. Akce pokra-
čovala společným zpěvem na náměstí  
s regionálním deníkem Česko zpívá ko-
ledy.

Lenka Macháčková 

vánoČnÍ	oZdoBY	pro	MĚsto
Letošní rok naše škola již podruhé 
vyráběla ozdoby pro vánoční strom na 
náměstí  v Nové Pace.
Před dvěma lety jsme vyrobili 
„perníčky“, letos barevné „koule“ 
s vánočními moti vy.
Pokud mají vyrábět něco děti , není 
jednoduché to „něco“ vymyslet. Jsme 
toti ž omezeni hygienickými normami, 
jakou barvu, či materiál použít, aby byly 

zdravotně nezávadné a také musíme vzít 
ohled na věkové schopnosti  žáků.
Doufáme, že se bude letošní výzdoba 
líbit, pracovali na ní žáci 9. ročníku 
ZŠ Komenského v hodinách výtvarné
a pracovní výchovy.

Iveta Vágenknechtová
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vágenknechtovI	MĚLI	„ZLatou“
Čtrnáctého listopadu tomu bylo 50 let, 
kdy si řekli společně „ANO“ Maruška a Jiří 
Vágenknechtovi ze Studénky. Vždy pilně, 
pocti vě pracovali nejen ve svých povolá-
ních. Byli a stále jsou vždy dobrými přáteli 
a k pomoci ochotnými sousedy. Jiří rozdá-
val radost i jako oblíbený muzikant, oba 
nikdy nechyběli, když bylo zapotřebí přilo-
žit ruce k dílu ve své obci.
Vytvořili šťastné prostředí pro své děti , 
Jirku a Janu, a zároveň i pro vnoučata Ja-
ninu, Járu, Marti na, Pavlínku a Jirku, která 

mají ráda svého dědu a babičku a mají 
k nim i přirozenou úctu.
Jiří a Maruško, za Vaše nejbližší, i nás 
přátele Vám chci popřát hodně zdraví 
a pohody do dalších let. Ať Vás neo-
pouští  akti vita a činorodost, radost 
ze života, smysl pro humor, zájem 
o všechno, co se kolem Vás děje. Ať 
Váš vztah je stále naplněn přátelstvím 
a láskou.

Mgr. Franti šek Vitoch

ŽIvot	BeZ	BarIér	MĚnÍ	svou	tváŘ
Život bez bariér, občanské sdružení se 
sídlem v Nové Pace, po deseti  letech 
mění svou tvář. Jak řekl zakladatel sdru-
žení Josef Fučík: „Naše dítě občanské 
sdružení po deseti  letech dospělo a stá-
vá se z něho insti tut“. I když v roce 2013 
sdružení jako většina dalších negati vně 
reagovalo na novelu Občanského záko-
níku, která zahrnovala mimo jiné zrušení 
občanských sdružení, byla nakonec tato 
novela poslaneckou sněmovnou schvále-
na. Tiše, bez možnosti  námitek, se i náš 
Život bez bariér stal od 1. ledna 2014 jako 
deseti ti síce dalších občanských sdružení 
v ČR spolkem. Vzhledem k naší rozsáhlé 
činnosti  jsme však zareagovali rychle, 
a tak se od roku 2015 naše sdružení, nyní 
spolek, transformuje a stává zapsaným 
ústavem. Činnost a cíle Života bez ba-
riér se nemění. Změna s sebou přinese 
vyšší profesionalitu, například zahrnutí  
osobností  stojících mimo Život bez bariér 
do rozhodovacích a kontrolních činností . 
Za dobu existence sdružení a především 
v tomto roce se podařilo mnohé. Tým 40 
zaměstnanců zajisti l pro desítky lidí se 

zdravotním posti žením profesionální so-
ciální služby (denní stacionář, odborné 
sociální poradenství, sociální rehabilita-
ci). Podpůrné služby jako bezbariérové 
ubytování, půjčovnu kompenzačních 
pomůcek, či vzdělávací kurzy využily de-
sítky lidí se zdravotním omezením a je-
jich rodiny. Tradiční sportovní akci „Hry 
bez hranic“, kulturní benefi ční festi val 
„Klášter žije!“ nebo divadelní setkání 
pod názvem „Hraní bez hranic“ navští -
vily stovky lidí z řad veřejnosti  a part-
nerských organizací z ČR i Polska. Určitě 
stojí za zmínku i to, že 9 let pravidelně 
každý měsíc navštěvují naši zaměstnan-
ci a klienti  Domov pro seniory v Nové 
Pace a drobným dárkem potěší jubilanty 
z řad seniorů.
Od svého vzniku zaměstnává Život bez 
bariér především lidi se zdravotním po-
sti žením. Nejvíce z nich v chráněných 
dílnách, kde jsou vyráběny originální 
předměty z texti lu, pedigu, keramické 
hlíny, papíru či z materiálů, které nám 
fi rmy zdarma věnují. Prostřednictvím 
prodejních akcí a našeho E-shopu se 

tyto prakti cké i ozdobné dárky stávají 
kouskem domácnosti  lidí z celé ČR.
Realizované projekty doplňují již tak roz-
manitou činnost Života bez bariér. Více 
než 600 dětí  ze  škol Královéhradecké-
ho a Libereckého kraje letos díky našim 
školitelům poznalo, jaké je žít na vozíku 
nebo „ve tmě“ a jak se chovat, aby při je-
jich každodenních činnostech nedochá-
zelo k úrazům. Tento projekt „Prevence 
proti  úrazům“ bude pro velký zájem re-
alizován i v roce 2015. „Nová Paka - bez-
bariérové město“ je iniciati va, která byla 
nastartována již se založením Života bez 
bariér. Letos se nám podařilo zmapo-
vat přístupnost desítek objektů v Nové 
Pace a jejich podrobný popis zveřejnit na 
www.zbb.cz/sti tky/bezbarierovost. Pro 
občany i provozovatele objektů se in-
formace staly dobrým vodítkem pro za-
jištění přístupnosti  staveb pro všechny. 
V rámci spolupráce a členství v Národní 
radě zdravotně posti žených získal Život 
bez bariér euroklíč, který jsme zdarma 
přenechali městu Nová Paka pro oprave-
né veřejné WC na hlavním náměstí .

ŠtIkov	navŠtÍvIL	kouZeLnÍk	a	druŽIna	MIkuLáŠe
Na svátek sv.Mikuláše uspořádal SDH 
a osadní výbor Šti kov zábavné odpoledne 
pro své nejmladší obyvatele. Čas čekání 
na Mikuláše s čerty vyplnily pestré soutě-
že, oceněné drobnými dárky a sladkost-

mi a vystoupení kouzelníka, který zapojil 
malé diváky do svých kouzelnických čísel. 
Poté obecní sál, už tak dost zaplněný, na-
vští vil Mikuláš, anděl a čerti . Mikuláš si 
s pomocí knihy hříchů popovídal s malý-

mi nezbedy o jejich prohřešcích a za pří-
slib nápravy je z rukou anděla obdaroval 
balíčkem sladkostí . Čerti  mezití m hledali 
své pomocníky do pekla nejen mezi dět-
mi, ale i mezi jejich rodiči. Respekt mezi 
malými budil čertův pytel, na kterém bylo 
vidět, že si přeci jen někoho do své pekel-
né sluje už vybral. O zahnání hladu a žíz-
ně se skvěle postarala proviantní skupina 
organizátorů. Ke konci podvečerního pro-
gramu byly vyhodnoceny a oceněny vý-
robky dětí  s temati kou Mikuláše a čerta.
Více o dění v osadě Šti kov nyní nově na 
www.STIKOV.cz.

Roman PokornýKouzelník zaujal nejmenší svými kouzly sv. Mikuláš vyzpovídal malé hříšníky
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I přesto, že nikdy není dostatek fi nancí na 
investi ce, jsme s pomocí Nadace Občan-
ského fóra postupně zajisti li odstranění 
havarijního stavu v objektu barokního 
kláštera. Svépomocí a s příspěvky od jed-
notlivců jsme opravili kanalizaci v rajské 
zahradě a dokončili drobné úpravy jako 
např. ploty či údržbu parku. Velký dík pa-
tří dobrovolníkům z fi rem i jednotlivcům, 
kteří přišli a pomohli. Budova Centra bez 
bariér slouží od roku 2011 díky fi nancím 
ze strukturálních fondů ROP NUTS II Se-
verovýchod a fi nanční podpoře od Měs-

ta Nová Paka jako domov pro zdravotně 
posti žené i jako zázemí pro klienty soci-
álních služeb. Naši půjčovnu kompen-
začních pomůcek ročně využijí desítky 
zájemců, v konferenčním sále pořádáme 
semináře, workshopy, konference i se-
tkání zaměstnanců či fi rem. I v budově 
denního stacionáře je živo. Navštěvují ji 
zdravotně posti žení, kteří hledají smyslu-
plné trávení volného času s cílem udržet 
si či rozvinout své dovednosti . 
Do nového roku 2015 budeme vstupovat 
jako tým, který pracuje profesionálně, 

efekti vně, se srdcem a moti vací, protože 
Život bez bariér čeká další a nesnadný 
úkol. Tím je příprava revitalizace býva-
lé hlavní klášterní budovy, dominanty 
města Nová Paka. Prioritou je vytvoření 
celkové koncepce budoucí podoby a vy-
užití  celého objektu. Tento areál si jistě 
zaslouží, aby se o něm mluvilo a disku-
tovalo napříč širokou veřejností  a aby 
se pro něj ve spolupráci s Královéhradec-
kým krajem a Městem Nová Paka nalezlo 
takové využití , které bude přínosem pro 
celý region. 
V rámci partnerství se švýcarskými orga-
nizacemi budeme mít tu čest hosti t zjara 
2015 zástupce švýcarského parlamentu, 
který povede na půdě Úřadu vlády dia-
log s představiteli státu o implementa-
ci legislati vy zaměřené na práva osob 
se zdravotním posti žením.  
Chtěli bychom jménem celého sdružení 
poděkovat všem, kteří nám materiálně, 
fi nančně a morálně pomáhají. Neziskov-
ka, jako je ta naše, se bez lidí s dobrým 
srdcem neobejde a my si to plně uvědo-
mujeme a velice si toho vážíme.

Jitka Fučíková,
Život bez bariér, o.s. 
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dIakLuB		nová	paka	–	ZnaČka	s	kredIteM	
V Integrované střední škole v Nové Pace 
se uskutečnily v závěru roku za účasti  
veřejnosti  oslavy světového Dne diabe-
tu. A důvod, proč právě zde? Škola, v níž 
i někteří žáci mají zkušenosti  s diabetem, 
nám poskytla už druhým rokem tyto pro-
story i s potřebným zajištěním, vysvětluje 
Miloslav Pačesný, předseda DIAKLUBU, 
abychom si společně připomněli, co vše 
je třeba dělat pro zdraví člověka a v pří-
padě tohoto handicapu, jak mu úspěšně 
čelit. Druhou stránkou setkání bylo, aby 
se rodiče i děti  mohli seznámit s mož-
nostmi perspekti vního studia, které jim 
může nasměrovat jejich profesní dráhu.
Prezentovalo se zde za účasti  senátora 
Josefa Táborského a bylo zde přes še-
desát účastníků z pěti  krajů republiky. 
Byli zde - s ohledem na úzkou spolupráci 
i zástupci FN Vinohrady Praha, IKEM Pra-
ha. Při těchto setkáních se uskutečňuje 
řada podnětných her, k nimž patří kvízy, 
soutěže z vědomostí  o diabetu a řada 
dalších. To byla však jedna část progra-

mu. Dodejme, že v této části  se umísti li 
na přední pozici zástupci našeho kra-
je. V dalším pořadí – 2. HLM Praha, 3 – 
Středočeši, 4 – Pardubice, 5. – Olomouc 
a 6. – Liberec. A ještě jedním úspěchem 
se mohou děti  z Královéhradeckého kraje 
pochlubit. Den před konáním akce přišlo 
od pořadatele celonárodní výtvarné sou-
těže s tématem diabetu, fi rmy Novo Nor-
disk sdělení, že i letos se zástupce Diak-
lubu Nová Paka (Miša Kobrová, Jičínsko) 
dostala na stupně vítězů. 
Gratulujeme za vzornou reprezentaci 
kraje!

Škola, její prostory
Škola se má čím pochlubit, konstatoval 
zástupce KH kraje Ing. Vladimír Soběslav. 
V letech 2012 – 2013 zde proběhla za 
přispění zřizovatele Královéhradeckého 
kraje a Evropského fondu pro regionální 
rozvoj rozsáhlá rekonstrukce přístavby 
dílen včetně špičkového technického vy-
bavení. 

Účastníky uvítal ředitel školy Mgr. Zbyněk 
Hruška, seznámil je se zaměřením školy, 
pozval je k prohlídce jejich prostorů, kte-
rá se setkala s poziti vním ohlasem u dětí  
i u rodičů. Škola má za cíl vychovávat, 
vzdělávat žáky v duchu současných tren-
dů techniky, aby našli uplatnění ve stro-
jírenských i elektrotechnických oborech 
v ČR. Školy s obdobným zaměřením jsou 
v KH kraji pouze tři. Dvě v Hradci Králové 
a jedna v Trutnově. Studenti  školy vrací 
vložené úsilí pedagogickým pracovníkům 
například tí m, že se v rámci kraje i Čech, 
dokonce i v mezinárodním rámci, umís-
ťují na čelních místech v soutěži škol, ko-
nané pod názvem ENERSOL.
 Posléze projednali a následně schváli-
li účastníci koncepci činnosti  Diaklubu 
Nová Paka na léta 2015-2019  a přišel čas 
k obědu, který byl zorganizován tak, aby 
svoji plynulostí  nenarušil plynulost akce. 
Účastníci využili služeb jídelny Integrova-
né střední školy v Nové Pace, kde se bě-
hem školního roku studenti  stravují. 

V odpoledních hodinách se sešli rodiče 
s dětmi ve sportovním centru – bow-
ling. I když nasazení dětí  bylo příkladné, 
není důležité, kdo v tomto klání zvítězil. 
Co je však nutno vyzdvihnout, je příklad-
ná péče, která je těmto dětem poskyto-
vána ze strany DIAKLUBU – registr. Spolku 
rodičů diabeti ckých dětí , dětí  s diabetem 
a s celiakií a zásluhou víc jak dvou desítek 
sponzorů z celé republiky. Jen v loňském 
roce uskutečnil DIAKLUB Nová Paka pod 
vedením předsedy Ing. Miloslava Pačes-
ného řadu krajských i celostátních akcí, 
kdy jednou z nich byl i temati cký pobyt 
v Hotelu Šti kov v Nové Pace. Letos se 
už připravují další ozdravné pobyty, kdy 
jeden z nich ponese název Cesta kolem 
světa. Místo, kde se to uskuteční, organi-
zátoři včas prozradí. 

Oldřich Houška Míša Kobrová (v černém) v plném zaujetí 

podnIkat	MŮŽe	kdokoLI
„Strach ti  lže a ty mu věříš.“ Jeden z dů-
ležitých citátů, který určil další pracovní 
směřování jednoho světově úspěšného 
krkonošského podnikatele a jenž jsme si 
mohli odnést z velmi cenné přednášky. 
V den 96. výročí vyhlášení republikánské 
formy nově vniklého Československa si 
třídy oktáva a 4. G pozvaly na desátou 
hodinu dva muže: Pavla Komárka a Jiřího 
Grunda. Oba přijeli v rámci iniciati vy Mů-

žeš podnikat (htt p://www.muzespodni-
kat.cz/). Ta je určena těm, „kteří nechtějí 
jen snít o své fi rmě, ale jsou připraveni 
věnovat realizaci svého snu maximální 
úsilí“, jak praví sami autoři. Za cíl si kla-
dou zprostředkovat mladým lidem pří-
běhy výjimečných osobností  a tí m je in-
spirovat k podobné činnosti . V rámci vý-
uky předmětu Základy ekonomie jsme se 
tedy i my rozhodli zkusit to a popřípadě 

doufat, že i u nás zašlehne alespoň malá 
tvůrčí jiskra.
Celá přednáška kombinovaná s diskuzí 
trvala devadesát minut, málokdy se mi 
ale stává, aby podobně dlouhý čas tak 
rychle utekl. Zasloužilo se o to několik 
faktorů. Předně, jak Pavel Komárek, člen 
týmu Erudia zprostředkovávajícího kurzy 
pro inspiraci, tak Jiří Grund, jenž vlastní 
jednu z nejúspěšnějších rodinných spo-
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ZaBeZpeČenÍ	MateŘskÝch	ŠkoL
V současné době nejsou obě novopac-
ké mateřské školy zabezpečeny tak, jak 
bychom si představovali a protože nám 
není bezpečnost našich dětí  lhostejná, 
rozhodli jsme se ve spolupráci se zřizo-
vatelem a za přispění fi nanční částky od 
školského výboru zajisti t lepší zabezpe-
čení vstupu do mateřských škol, které by 
zabránilo vniknutí  a pohybu cizích osob 
nebo krádežím. 
Obě školky mají stejného dodavatele 
technologií, ale každá zvolila jiný způsob 

zajištění otevírání budovy podle svých 
provozních možností . Stejný bude i vstup 
do budovy za pomoci čipu. Zaměstnan-
ci i rodiče dostanou čip, který jim vstup 
do budovy umožní. Kdo jej mít nebude, 
musí zazvonit a teprve zaměstnanci ško-
ly, mu po identi fi kaci mohou otevřít. O 
podrobnostech a celém principu zabez-
pečení bude školka rodiče nejdříve in-
formovat a v lednu 2015 bychom chtěli 
zahájit zkušební provoz. 
Samozřejmě chápeme, že i ten nejdoko-

nalejší bezpečnostní systém nezabrání 
případnému vniknutí  cizí osoby do ob-
jektu školy, ale tí mto způsobem se sna-
žíme tyto případy co nejvíce eliminovat. 
Věříme, že toto opatření nám pomůže 
zajisti t lepší kontrolu nad pohybem lidí 
v budovách škol a zároveň dodá lepší po-
cit bezpečí pro nás a naše děti .

Alena Špíglová
ředitelka 2. mateřské školy

v Nové Pace 

lečností  vůbec - fi rmu Grund, mě velmi 
překvapili svým vstřícným a přívěti vým 
přístupem. Rozhodně nechtěli poučovat, 
chtěli v nás probudit zájem. Velkým plu-
sem byl fakt, že oba pánové moc dobře 
vědí, o čem mluví. Jejich výklad byl pou-
tavý a plný nadšení pro věc! A také se 
ptali. Chtěli od nás slyšet, co si myslíme, 
např. jaký by měl správný podnikatel být? 
A my k jejich spokojenosti  odpovídali: 
pokorný, čestný, odpovědný, inovati vní…
Seminář byl rozdělen na dvě části . Prv-
ní vedl Pavel Komárek. Mimo jiné nám 
v ní pomocí prezentace představil několik 
úspěšných podnikatelů, jako např. Radka 
Stavinohu (online prodejce zájezdů Invia.
cz), Lindu Vavříkovou (fi rma na zážitky 
Allegria) nebo dvě ukázky rčení, že začít 
se dá v každém věku: Martu Slánskou, 
majitelku fi rmy MAXIMA REALITY, již zalo-
žila ve 47 letech, a Tomáše Vejmolu, kte-
rý začal v 11 letech prodávat křížaly, aby 
si vydělal na vlastní počítač a nemusel 
přitom žádat o peníze od rodičů (v tomto 
případě jde především o dobrý nápad). 
Ke konci první poloviny přednášky nám 
pan Komárek představil Jiřího Grunda 

a ten se posléze chopil slova.
 Prý se mu spolužáci na třídních srazech 
smáli. Nechápali, jak lze vydělat na kou-
pelnových předložkách. Firma Grund 
dnes nevyrábí jen předložky, soustřeďuje 
se také na koupelnové doplňky. Vzory na 
ně vypracovávají proslulí světoví grafi ci, 
můžete je vidět vystavené v německých 
obchodních domech, export putuje i do 
Spojených států. Pan Grund tyto skuteč-
nosti  zmiňuje jen tak mimochodem, za-
jímavější pro něj je etapa, kdy začínali. 
V roce 1990 opusti l otec Jiřího Grunda jis-
té místo ve vedení jedné větší fi rmy a vrhl 
se s rodinou do šití  koupelnových předlo-
žek, které prodávali na tržnici v pražských 
Holešovicích. Za první den si vydělali 
1300 Kč, což jim pokrylo náklady na vý-
robu a cestu, a tak se rozhodli, že budou 
pokračovat.
Dnes má fi rma Grund 200 zaměstnanců, 
kteří se sami mohou podílet na vymýš-
lení inovací. Nedávno se tak například 
rozjela výroba koberců, které jsou konci-
povány jako mandaly (koberce se vzory 
sloužícími k relaxaci).
Jiří Grund si během vyprávění posteskl, 

že náš stát nevytváří vhodné podmín-
ky pro podnikatele, ba právě naopak. 
Mediální masáž nám navíc vnucuje tvář 
podnikatele, který okrádá nejen své kli-
enty a jenž je popřípadě vzápětí  zavraž-
děn. O těch opravdu úspěšných se téměř 
nemluví. Náš stát nepotřebuje vlastní 
podnikatele. Potřebuje kvalitní pracovní 
sílu, která bude společnostem ze západu 
připadat levnější. A právě to se snaží pan 
Grund, pan Komárek a s nimi několik dal-
ších podnikatelů pomocí seminářů Mů-
žeš podnikat změnit. Přejme jim, aby se 
jejich úžasná práce promítla do budouc-
na a aby Česká republika konečně měla 
mnoho nových podnikatelů, na něž by 
mohla být právem hrdá.

„Neříkej, že nemůžeš, když nechceš. Pro-
tože přijdou velmi brzy dny, kdy to bude 

daleko horší. Budeš pro změnu chtí t 
a pak už nebudeš moci.“ (Jan Werich)

David Broul
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povÍdkY
Brožurka „Vzpomínání na rok 1945 v Nové 
Pace“ s mými 11 pamětnickými povídka-
mi vyšla před 20 lety. Dohodli jsme se 
s panem Jiřím Čejkou z Městského mu-
zea, že je k 70. výročí konce 2. světové 
války opět na pokračování zveřejníme 
v  časopise Achát.

JEDNA  PAMĚTNICKÁ
Jak jdou léta, obírá se člověk raději vzpo-
mínkami. Prohlížím svůj starý dětský 
památník. Jsou v něm dva obrázky s vě-
nováním a podpisem: Stanislav Szyman- 
kievicz.
Při bombardování Drážďan v únoru 1945 
zůstalo v hořících troskách 35 ti síc lidí. 
Dva Poláci nasazení na práci v „Říši“ se 
dostali spletí  kanálů mimo dosah ohně. 
Utí kali na východ. Hladoví, špatně oble-
čení, v noci. Pryč z té hrůzy!
 Nevím jak se pěšky dostali až do Nové 
Paky. O mladšího, téměř ještě chlapce,       
se postarala spolehlivá paní. Starší čty-
řicátník zůstal u nás. V té době již byli 
na městském úřadě lidé, kteří si dovedli 
poradit i pod německým dozorem. Náš 
Polák dostal falešnou občanskou legiti -
maci, pracovní knížku a potravinové líst-
ky. Uživit navíc jednoho člověka v rodině, 
ze které se jídlo nosilo uprchlým zajatcům 
na Kumburk, by již nebylo možné. Proto 
Staníček začal pracovat jako pomocný 

dělník v zahradnictví. Na šatenku si mohl 
koupit pracovní oděv a boty. Vzpomínám 
si, jakou měl tenkrát radost.
V květnovém povstání dostal pušku. Od-
zbrojoval a hlídal německé vojáky. Do 
Polska se vráti l 15. května 1945. Něko-
likrát nám napsal. Poslal i fotografi i ze 
svatby. S velkou pýchou oznámil naroze-
ní dvou děvčátek. Po dlouhé době našel 
svou starou matku. Pak se odmlčel. Prav-
děpodobně ho zavřeli. Nenáviděl  Rusy, 
protože zažil jejich zločiny ve východním 
Polsku.    1987

DRUHÁ  PAMĚTNICKÁ
Byl sychravý únorový podvečer roku 
1945. Po silnici tekl rozbředlý sníh. Na uli-
cích se nesvíti lo a okna domů musela být 
pečlivě zatemněna. Další kolona zubože-
ných sovětských zajatců se vlekla měs-
tečkem, aby přespali ve stodolách a ráno 
znovu pokračovali v cestě do neznáma. 
I ti  dobře ozbrojení, ustrojení a hlavně na-
jedení němečtí  strážci už toho měli plné 
zuby. Občané přinášeli koše s chlebem 
a vařenými bramborami. Z chodníků há-
zeli kousky chleba mezi ty pohybující se 
lidské trosky. Němci předstí rali nezájem, 
ale když se o špinavý brambor na silnici 
zajatci seprali, nemilosrdně po nich stří-
leli.
 Z takového transportu se najednou kdosi 

oddělil. Maminka stojící poblíž ho uvidě-
la. Říkat si nic nemuseli. Chyti l ji kolem 
ramen a jako milenci prošli kolem ně-
meckého vojáka. Ukryla je tma postranní 
uličky. Podařilo se.
Dodnes cítí m na tváři škrabání vousů 
a polibky. Seděl na stoličce u kachlových 
kamen. Byl špinavý, zarostlý, otrhaný, na 
nohou omotané hadry.  Ruský zajatec. 
Slzy mu tekly, když mne objímal. Kdesi da-
leko měl, nebo míval malé děvčátko, jako 
jsem byla já. Cíti l se v té chvíli šťastný. 
Snad unikne smrti  a po válce svoji rodinu 
najde. Nezdržel se dlouho. Kolem bydle-
lo plno Němců. Dostal jídlo a nejnutnější 
oblečení, od nás starý kabát a prádlo, od 
souseda boty. Co nejrychleji ho můj otec 
odváděl do Zlámanin k babičce. Odtud se 
dostal jako první do lesů na Kumburk, kde 
se začali shromažďovat uprchlíci. Dobří 
a stateční lidé jim donášeli jídlo vybrané 
z vlastních potravinových lístků a později 
i zbraně. Tak riskovali životy nejen svoje, 
ale i svých nejbližších a dětí .
května 1945 vypuklo v Nové Pace po-
vstání. Proti  fašistům šli společně Češi 
a Rusové.
Zachráněný zajatec byl rotmistr Nikolaj 
Afanasjevič Ljadnov. Po válce jsme o něm 
již nikdy neslyšeli. Kdo ví, ve kterém Gula-
gu skončil?   1985

Věra Pavlovcová – Šourková
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PAČÁCI NA CESTÁCH (42. DÍL)

	 						kanada,	aLJaŠka	trochu	JInak
„K cestování patří krásná příroda, ne-
zapomenutelné zážitky s kamarády, 
překonávání sebe sama a někdy bohužel 
také smutné okamžiky, jak tomu je 
v následujícím příběhu z drsného severu.“

D. P.

Když jsem si v loňském Achátu přečetl 
vyprávění Karla Nováka o cestování po 
Aljašce a Kanadě, musel jsem také zavz-
pomínat na dobu, kterou jsem zde strávil.
V půlce července odlétám z Prahy přes 
Londýn a Vancouver do Whitehorse. 
Zde se po příletu setkávám s kamará-
dem Robertem, který přiletěl již dříve. 
Ve městě si dáváme něco k jídlu, kupuji 
si nafukovací karimatku, rybářský lístek 
a vyrážíme na říčku Takhani (ústí cí do řeky 
Tatshenschini) na lososy. Téměř dva dny 
trávíme rybařením a opékáním úlovků 
(lososi, lipani). Cituji z deníku 
„Asi za čtvrt hodiny je losos 
tam. Probíhá dvaceti minutový 
souboj, kdy mi dvakrát vys-
kakuje nad hladinu a neustále 
se snaží utéci po proudu dolů. 
Je to obrovský kus, ale snažím 
se ho držet zkrátka. Přesto mi 
na druhém břehu zajíždí do 
roští  a i když řeku přebrodím, 
je pryč. Škoda, ale souboj to byl 
nádherný!“
V dalších dnech přespáváme 
v kempu Robert Service ve 
Whitehorse, nakupujeme po-
traviny a jedeme naším Dod-
gem k Dawsonu, kde ale odbočujeme do-
prava na Dempster Highway směr sever. 
Příroda je zde nádherná. Je jedna v noci 
a stále je světlo. Ve tři hodiny zastavu-
jeme, abychom si my i auto odpočinuli. 
V Northwest Territory překračujeme po-
lární kruh a přijíždíme do Fort McPher-
sonu, kde nakládáme partu lidí s ka-
marádem z Čech, kteří zde sjížděli Wind 
River. Společně jedeme do Dawsonu, kde 
si prohlídneme Bonanzu, navští víme hrob 
J. E. Welzla včetně vyhlídky nad městem 
a večer popíjíme pivo v místní hospodě 
Snake Pit. Jeden večer ale posedíme 
u Kennedyů (naši krajané, kteří odešli 
z Čech v 68. roce) na blízkém Bear Creeku.
23.-24.7. čekám s autem u bývalé osady 
Fortymile ležící 40 mil pod Dawso-
nem na druhou partu Čechů, kteří mají 
připlout na kanoích po Yukonu. Veg-

etací zarůstající pozůstatky slavné zlaté 
horečky jsou fascinující a člověk na ně 
naráží na mnoha místech. Polorozpadlé 
budovy kostela, telegrafní stanice, pošty, 
ale i parní kotel, sporák, nádobí, nářadí 
apod.
Společně se vracíme do Whitehorse. 
V kempu si dávám za 1$ druhou teplou 
sprchu. Ráno jedeme nakoupit a konečně 
objevuji také odpovídající kartuše do 
mého vařiče. Pak jedu klukům ukázat 
Miles Canyon a fi sh ladder s táhnoucími 
lososy.
27.7. čekáme v deset ráno. na leti šti  na 
přílet nových lidí z Čech. Přilétají ale 
až ve tři, protože se zdrželi v Londýně. 
Nakupujeme potraviny, přebalujeme 
do „drajbegů“ a vyrážíme k řece Sti -
kine v Britské Kolumbii. Následující den 
odpoledne již vyplouváme na svázaných 

tyčemi vyztužených kánoích po řece Sti -
kine. Projíždíme obávaný Grand Canyon 
s velkými víry do osady Telegraph Creek. 
Jsme pěkně prochladlí (prší) a tak honem 
utí káme do místního krámku na kafe. 
Kánoe rozvazujeme a kempujeme kousek 
pod osadou na levém břehu. 29. 7. po 
snídani a sbalení věcí vyrážíme na vodu. 
Je nádherné počasí. V poledne zastavu-
jeme na svačinu u Tsikhini Creek, míjíme 
nádherný Yehiniko Creek a pádlujeme 
a pádlujeme. Svítí  sluníčko, ale je děsný 
proti vítr, vůbec to nejede. Občas pěkné 
víry. V sedm večer konečně přirážíme ke 
břehu. Všichni toho mají dost. Kempu-
jeme na pravém břehu u Deeker Creek. 
V pátek 30.7. pokračujeme po Sti kine 
ke Commander Mountain. Táboříme 
u přítoku Patmore Creek. Po obědě 
začíná náš pokus o výstup na nád-

hernou horu, kde se mezi dvěma vr-
choly rozprostí rá ledovec. Jdeme proti  
proudu Patmore Creek až ke kaňonu, 
kde poměrně snadná cesta (medvědí 
stezka - jiné tu nejsou) končí. Já s ka-
marádem Karlem pokračujeme dál, os-
tatní se vracejí do tábora. Tři hodiny se 
prodíráme kanadským pralesem. Napro-
sto žádná cesti čka. Jen větve, kapradí, 
ostnaté keře a spousta komárů. Konečně 
se dostáváme na úroveň sněhu a ka-
mení. Stojíme před malým vodopádem 
a domlouváme se, že vylezeme po skále. 
Zkouším to první, ale nejsem si jistý, 
a tak říkám Karlovi, že to zkusím jinudy. 
Vidím ho, jak to zkouší po mně. Navrhuji, 
že skálu obejdeme, protože nemáme 
lano, sedáky a další vybavení. On je ale 
už výše a volá, že to jde. Začínám to 
tedy zkoušet znovu za ním. V tom slyším 

a hned vidím okolo mě dva pada-
jící kameny. Pomyslím si, že Karlovi 
asi ujely pod nohami a chci na něj 
zavolat, ať dá pozor, že lezu za ním. 
Ale vzápětí , hned za kameny slyším 
výkřik a vidím Karla s batohem jak 
padá dolů. Křičím ne a vidím ho, 
jak dopadl přes potok na kameny. 
Volám na něj a běžím k němu. Leží 
na pravém boku, hlavu na kameni, 
teče z něj krev a vůbec se nehýbe. 
Snažím se zjisti t tep a dýchání, 
ale nic necítí m. Obracím ho na 
záda. Ústa má plná krve. Čistí m 
je, vytahuji jazyk a zahajuji umělé 
dýchání a nepřímou srdeční masáž. 

Uvědomuji si, že je to pravděpodobně 
marné, ale nemohu nic nedělat. Čistí m 
ústa, protože jsou opakovaně plná krve. 
Sleduji zároveň jeho stále více mo-
drý obličej a prohlížím tržnou ránu na 
hlavě. Po necelé půlhodině to vzdávám. 
Je mrtev. S pláčem beru jeho batoh 
a vracím (potácím) se dolů do tábora. 
Cesta je strašná. Jeden batoh na hrud-
níku, druhý na zádech, v ruce bear sprej 
a zase ten pitomej prales. Nesčetněkrát 
padám přes větve na zem a všude mám 
bodliny od keřů. Po dvou a půl hodinách 
přicházím do tábora. Jsem fyzicky i psy-
chicky na dně.
V noci nespím. Ráno zastavujeme amer-
ického rybáře, který sveze dva kamarády 
k hranicím, odkud telefonicky informují 
policii. Odpoledne přilétá vrtulník a já 
letí m s policií na místo neštěstí . Dále 
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Podělte se o své zážitky
načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu i Vy.

 Text v rozsahu 1,5 - 2 str. spolu se 3-4 fotografi emi posílejte mailem členu redakční rady D. Polmanovi na mail: d.polman@seznam.cz.
Autoři publikovaných článků budou odměněni cenou od časopisu lidé&HORY, www.lideahory.cz.

Těšíme se na Vaše příspěvky!

vypovídám, jak k celé události  došlo. 
Předáváme Karlovy osobní doklady. 
Vyřezávám kříž, který večer přivazuji 
ke stromu, a dopíjíme Karlovu slivovi-
ci - loučíme se s ním. Domlouváme se 
také co dál. Je nám jasné, že minimálně 
musíme doplout po řece k moři na os-
trov Wrangell, jak je naplánováno. Jak 
se v nadcházejících dnech ukáže, další 
pokračování naší expedice bude tí mto 
okamžikem (logicky) silně poznamená-
no. Po cestě ještě telefonicky informu-
jeme naše rodiny, kdyby se náhodou 
objevilo u nás něco v ti sku. Plujeme tedy 
dál, proplétáme se kanály řeky Sti kine ke 
Great Glacier, kde kempujeme a pečeme 
lososa, kterého jsem koupil cestou od 
rybářů. Na opečené placky si dáváme 
okořeněné jikry. Bohužel kamarád Erich 
(se kterým jsem se seznámil rok před tí m 
v Nepálu) se nervově zhroutí , když do něj 
už druhou hodinu hučí jeho přítelkyně, 
jaký má strach z medvědů. Těsně před 
půlnocí přenášíme stany.

2. 8. dopoledne přeneseme loď k le-
dovcovému jezeru, po kterém si krátce 
zapádlujeme. Poté  pokračujeme po 
Sti kine k americkým hranicím a kempu-
jeme již na americkém území. Následující 
den připlouváme k horkým pramenům 
náčelníka Shakese. Svítí  sluníčko 
a my relaxujeme ve vaně. Odpoledne 
pokračujeme dál a přespáváme u ústí  
řeky do Pacifi ku. 4.8. přetahujeme lodě 
přes mělčiny v ústí  řeky a pádlujeme celý 
den přes kanál v Inside Passage na ostrov 
Wrangell. V půl osmé připlouváme k City 
parku.
Na ostrově se setkáváme krajany 
manžely Šimonkovými (žijí zde od roku 
1968), jejichž vyprávění jsou velmi za-
jímavá. Vyzvedli jsme si u nich uložený 
lodní motor, svázali lodě a vydali se na 
plavbu okolo ostrova. Na Annan Creek 
Observatory jsme shlédli obrovské 
množství táhnoucích lososů a s nimi spo-
jenou medvědí hosti nu. Při kempování 
jsme si museli hlídat příliv a odliv a podle 

toho večer uvazovat lodě. Lehce se toti ž 
stane, že je potom ráno člověk najde pod 
vodou a nebo někde vysoko nad vodou, 
například na skále. Ani jedno se nám 
naštěstí  nestalo.
Po rozloučení se s manžely Šimonkovými 
plujeme trajektem Inside Passage do 
Skagway, bráně ke Klondike. Pro zlato-
kopy před více než 100 lety (cca 1897-
1899) to byl teprve začátek jejich cesty. 
Já nyní jedu autobusem pro naše auto 
a vracím se zpět. Po prohlídce Daw-
sonu parta odlétá do ČR a já čekám na 
partu novou, se kterou 24.8. vyrážím po 
stopách zlatokopů ze Skagway, Dyea přes 
Chilkoot Pass k Bennett ovu jezeru a dále 
na kanoích po Yukonu do Dawsonu. 
18.9. se po více jak dvou měsících vracím 
zpět do ČR. 
Loni tomu bylo 15 let. Karlovi jsem na 
hrobě zapálil svíčku a všem Pačákům tí m-
to přeji bezproblémové cesty a hlavně 
návraty ve zdraví a v plném počtu!

Petr Kalivoda
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OBČASNÝ SLOUPEK OBČANA
oBraZ	pana	preZIdenta
Taky se ptáte dětí  „tak co ve škole?“ 
a taky vám říkají jen „dobrý“? Vymámit 
z nich něco košatějšího není jednodu-
ché. A nedivím se. Sám si vzpomínám, 
že když jsem dorazil se „zavařenou“ hla-
vou domů, nechtělo se mi přemýšlet, co 
se ve škole událo. Nejhorší pro mě byla 
otázka: „Co jste měli k jídlu?“ Nudné 
téma – a navíc odpověď „nevím“ nešla 
použít. No, musel jsem holt zase pře-
mýšlet...
Nedávno jsem dceři položil zase onu 
obligátní otázku a čekal na ni tradiční 
strohou jednoslovní odpověď. Tentokrát 
mě zaskočila: „Ve třídě nám sundali pre-
zidenta,“ povídá. Musel jsem ji následně 
vysvětlit proč. Že se vlastně tak nějak 
sundal sám... Jeho výrazy (přiznám se – 
které sám používám mimo doslech dětí  
při sportu nebo někde u piva) v přímém 
přenosu v rádiu naštěstí  neslyšela. 

Prezident má dvě hlavní funkce. Za prvé 
vytváří image naší země v zahraničí a za 
druhé by měl být vzorem pro lid, které-
mu vládne. Přemýšlím nad tí m, co se od 
současného českého prezidenta mohou 
naučit naše děti . Možná nějaký ten vti p-
ný bonmot známé osobnosti  a také to, 
že je fajn umět se domluvit v zahraničí 
cizím jazykem. Ale co dál? Asi tady ne-
musím jmenovat, co vše si na základě 
jeho chování mohou před ostatními ob-
hájit s tvrzením „když to dělá / říká pre-
zident...“  Rodiče a škola se snaží z dětí  
vychovat slušné inteligentní lidi a hlava 
státu jim rozhodně nápomocna není, ba 
naopak. Kladu si otázku, zda ví, že udě-
lal chybu, že přestřelil, ale jeho ješitnost 
mu nedovolí se omluvit, jak by se sa-
mozřejmě slušelo. Nebo jestli to prostě 
považuje za normální a důsledky svého 
chování si neuvědomuje. Jedna z verzí 

plati t musí. Která to je, mi vlastně může 
být jedno, smutné jsou obě.
Jsem rád, že i na packé škole jsem se 
dočkal reakce, která jasně říká, že „sou-
časný prezident není vzorem pro děti  
v našich třídách“. Považuji to za výraz 
slušnosti  a zdravého rozumu. 

 Dan Polman
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ŠKOLY

	 	 vánoČnÍ	trh	na	ZŠ	husItská
Dne 2. 12. 2014 se na Základní škole 
Husitské v Nové Pace konal Vánoční trh. 
Děti  z družiny a prvního stupně pilně vy-
ráběly a tvořily různé vánoční ozdoby, 
věnce, přání a mnoho dalších. Na trhu 
nechyběla ani ta správná vánoční atmo-
sféra. Krásně vonělo cukroví, hrály koledy 

a každý si mohl dát i něco dobrého k pití . 
Děti  velmi prodej jejich výrobků bavil 
a uvaděč trhů Matěj Pyciak se staral o ví-
tání hostů a vše jim ukazoval a popisoval. 
Z trhu se vybralo 5543 Kč, které po-
putují na dobročinné účely. Podpoří-
me veřejnou sbírku projektu Domeček 

plný koleček, kterou vyhlásil spolek 
Sportem proti  bariérám – Český ráj.
Vánoční trh nám krásně podbarvil ad-
ventní čas a my se již nyní těšíme na tvo-
ření a vyrábění v příští m roce. 

vychovatelky

ZŠ	husItská	–	parLaMenŤácI	pLnÍ	vánoČnÍ	pŘánÍ	dĚteM	
Z	dĚtskÝch	doMovŮ
Ve středu 26. 11. 2014 se sešel náš Fair 
Team - tým parlamenťáků ZŠ Husitské za 
zcela mimořádným účelem.
Na minulém zasedání jsme rozhodli, že 
peníze získané za sběr papíru použijeme 
na nákup dárků pro dětské domovy z na-

šeho okolí. Zapojili jsme se tí m do pro-
jektu s názvem: „Staň se Ježíškem dětem 
z dětských domovů“, který jsme objevili 
na internetu. Na webových stránkách 
jsou uveřejněné názvy dětských domo-
vů, jména dětí  a zároveň jejich konkrét-

ní přání. Byli jsme překvapení, že si děti  
přejí celkem obyčejné a pro nás běžné 
věci, které nám kupují rodiče. Těmto dě-
tem ale jejich přání můžeme plnit právě 
my! Někteří z nás byli dojatí  při balení 
dárků do vánočních papírů. Všichni jsme 
se snažili, aby vypadaly dárečky co nejlé-
pe, ozdobili jsme je a přilepili samolepku 
se jménem a věkem, aby se dostaly do 
těch pravých rukou. Zabalené dárečky 
byly předány vedení dětských domovů. 
Vyplnili jsme přání 17 dětem – 11 dárků 
putuje do DD Vrchlabí a 6 balíčků do DD 
v Dolním Lánově. Přejeme si, aby dětem 
udělaly dárky radost a prožily krásné 
a klidné svátky vánoční. 
Rádi bychom tento projekt uskutečnili 
i v příští m roce a doufáme, že se do něho 
zapojí i ostatní.

Michaela Neumanová, 
7. A - mluvčí ŽP

Dětský domov Dolní Lánov:
htt p://www.ddlanov.cz/
Dětský domov Vrchlabí:

htt p://www.ddvrchlabi.wz.cz
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LuXeMBourg	2014	–	novopacké	cukráŘkY	opĚt	ÚspĚŠné
Když na Světové olympiádě kuchařů 
a cukrářů (IKA ERFURT 2012) přišli orga-
nizátoři osobně pozvat zástupce Střední 
školy gastronomie a služeb Nová Paka 
k účasti  na Světovém poháru kuchařů 
a cukrářů Luxembourg 2014, jednalo se 
o poctu a zároveň výzvu, kterou nelze 
odmítnout. Koneckonců, účast na světo-
vých soutěžích se pro novopacké cukrářky 
stává s drobnou nadsázkou ruti nní zále-
žitostí .  Světový pohár kuchařů a cukrářů 
Luxembourg 2014 se uskutečnil ve dnech 
22. – 26. 11. 2014, novopacká škola pak 
soutěžila v pondělí 24. 11. Do soutěže 
přihlásila tentokrát hned 4 soutěžní expo-
náty v kategorii D2 (cukrářská arti sti ka). 
Novinkou se stala účast smíšeného týmu, 
neboť vedle sebe soutěžily žákyně oboru 
cukrář i jejich učitelky odborného výcviku.
Za prvním ze soutěžních exponátů „Síla 
generace“ stojí dvojnásobná olympijská 
vítězka erfurtské olympiády Eliška Nýdr-
lová. Zajímavostí  je, že práci na soutěž-
ním díle zahájila ještě jako žákyně školy, 
dokončovací práce a přípravy na světový 
pohár již realizovala z pozice učitelky od-
borného výcviku oboru cukrář. Její expo-
nát – lev s lvíčetem v africké přírodě se 
stal právem jednou z hlavních dominant 
soutěžní kategorie. Porotu, ale i návštěv-
níky zaujala především preciznost prove-
dení, smysl pro detail i sugesti vní dojem, 
kterým zvířecí námět doslova vyzařoval. 
Oprávněně jí přinesl další skvělý úspěch 
na světové soutěži v podobě zisku zlaté 
medaile.
Druhou zlatou medaili pak zcela zaslou-
ženě získala učitelka odborného výcviku 
Jitka Mašková. Její soutěžní exponát nesl 
název „Secesní krása žen“ a byl inspiro-

ván malířským uměním Alfonse Muchy. 
Tři plasti cké, trojrozměrné obrazy žen, na 
jejichž tvorbu autorka použila především 
cukrovou modelovací hmotu a potravi-
nářské barvy, sklidily zasloužený úspěch 
nejen originalitou nápadu i náročností  
zvoleného tématu, ale především pre-
cizností  provedení, vynikajícím citem pro 
detail a jeho realizaci i kompozičním uspo-
řádáním. 
Další dva exponáty připravovaly pod ve-
dením svých učitelek do soutěže žákyně 
školy. První z exponátů volně navazoval 
na téma Jitky Maškové, neboť se jednalo 
o kolekci secesních šperků a šperkovnice, 
na jejichž výrobu byla použita cukrová 
modelovací hmota, čokoládová hmota 
a potravinářské barvy. Do soutěže exponát 
připravila Adriana Velíková za vydatné po-
moci Karolíny Medkové, která též exponát 
v Lucembursku odprezentovala. Souprava 
jemných secesních šperků s dominantou 
šperkovnice se v náročné konkurenci ne-
ztrati la a nakonec, k radosti  celé výpravy, 
získala skvělou bronzovou medaili.
Poslední z exponátů se odlišoval jak tema-
ti cky, tak i použitými surovinami. Autorka 
Markéta Šustová nezapřela své pekařské 
zkušenosti  a použila k vytvoření exponá-
tu „Myslivcův svět“ žitnou mouku, vodu, 
cukr, modelovací hmotu, kakao a kulér. 
Za pomoci těchto surovin vznikl rozsáh-
lý exponát zachycující podzimní krajinu 
s typickým mysliveckými moti vy. Je třeba 
zdůraznit, že se jednalo prakti cky o jediný 
exponát tohoto typu a i tento fakt možná 
přispěl k ocenění ze strany poroty v podo-
bě bronzové medaile.
Shrneme-li výsledky účasti  novopackých 
cukrářek, výsledek je vskutku impozant-

ní – 4 soutěžní exponáty – 2 zlaté a 2 
bronzové medaile! To je jistě velmi dů-
razné připomenutí , že „zlaté české ručič-
ky“ v cukrářském řemesle stále fungují.
A dobře fungují. Všechny exponáty byly 
po celý den v centru pozornosti  návštěv-
níků, vděčným cílem fotoaparátů a kamer 
i předmětem bedlivého studia početné 
konkurence z celého světa. Je na místě 
připomenout, že v soutěžní kategorii D2 
nejsou rozlišovány věkové kategorie a do 
soutěže bylo přihlášeno několik desítek 
exponátů doslova z celého světa. O to více 
je třeba ocenit úspěch mladých cukrářek 
z Nové Paky.
Za tí mto vynikajícím výsledkem stojí 
i dlouhodobá, koncepční práce, která je 
cukrářskému oboru na škole věnována, 
trvalá péče o mladé talenty a jejich vše-
stranný rozvoj, ale v neposlední řadě je 
třeba zde ocenit perfektně fungující, pro-
fesionálně zdatný pracovní kolekti v cuk-
rářských dílen, neboť bez podpory a spo-
lupráce celého kolekti vu by nebylo možné 
tak přesvědčivého a skvělého výsledku 
dosáhnout. 
Uvedený úspěch jasně prokázal, že se čes-
ké (a novopacké) cukrářství má ve světě 
čím pochlubit a je schopné předvést světu 
umění a šikovnost našich lidí. I z tohoto 
pohledu pojímá škola svoji účast na vr-
cholných gastronomických soutěžích – 
dokázat, že i mladí čeští  cukráři se na me-
zinárodních soutěžích neztratí  a dokážou 
se prosadit. 5 zlatých medailí, 1 stříbrná 
a 3 bronzové medaile v Nové Pace za po-
sledních 7 let to dokazuje. 

Petr Jaroš
(foto na zadní straně)

putuJeMe	Za	rodeM	harrachŮ	–	ZŠ	husItská
Tento projekt jsme připravili pro žáky 
3. ročníku. Jedná se o jednodenní akci, 
která se uskutečnila 28. 11. v Harracho-
vě. Navázali jsme na projekty z 1. a 2. 
ročníku, kdy jsme se s rodem Harrachů 
seznámili na zámku Hrádek u Nechanic 
a v jilemnickém muzeu na zámku. Progra-
mem byla prohlídka sklárny a výrobního 
provozu. Žáci poznali  kompletní zpraco-
vání skla včetně provozu hutní haly s pe-
cemi. Nejvíce se dětem líbilo pozorování 
sklářů při práci. Ve zdejších sklárnách se 
vyrábějí skleničky – za směnu asi 500 
a lustrovina. Dozvěděli jsme se mnoho 
zajímavého o další úpravě výrobků: brou-
šení, malování, barvení. Prošli jsme i bru-

sírnou. Exkurzi jsme ukončili nákupem 
drobných skleněných dárků pro rodiče. 
Prohlédli jsme si také sklářské muzeum, 
kde jsme žasli nad různými skleněnými 
živočichy, ale také obrovskými vázami, 
některé měly nevyčíslitelnou hodno-
tu. Viděli jsme největší sklenici – půllitr 
na 38 l a také skleničku na nejdelší no-
žičce. Jsou to výrobky zapsané do knihy 
rekordů. Zajímavá byla také expozice 
lyžařské historie a vývoje skokanských 
lyží. Prohlédli jsme si bronzovou olym-
pijskou medaili i ocenění, která získal 
jeden z nejznámějších československých 
skokanů na lyžích Pavel Ploc. Návštěvu 
Harrachova jsme využili také k procház-

ce k Mumlavským vodopádům. Poznatky 
využijeme v učivu prvouky: neživá příro-
da, tok řeky, povrch ČR. Vyučování mimo 
třídu se žákům líbilo. 

Tř. uč.: I. Pourová a K. Šabatová



24 Achát - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí



25číslo 1

kurZ	BeeFeater	poprvé	na	sŠgs
18. listopadu se 18 našich studentů oboru 
Hotelnictví zúčastnilo jednodenního kur-
zu BEEFEATER, který vedla ambasadorka 
fi rmy GIN Kateřina Kluchová. Dozvěděli 
se zde informace z historie barmanství, 
seznámili se s hlavními významnými před-
staviteli tohoto oboru. Formou názorné 
prezentace se naučili rozeznávat různé 

typy barů (beach bar, lobby bar, open 
bar,…), barové pomůcky i barové sklo. 
Dále si připomněli důležitost hygieny bě-
hem výroby míchaných nápojů. Také se 
seznámili s postupem výroby ginu. Od-
poledne zhlédli prakti cké ukázky míchání 
nápojů s daným inventářem a pak si sami 
vyzkoušeli umíchat jeden drink. Nakonec 

získali certi fi kát o absolvování tohoto kur-
zu. Studenti  ho hodnoti li kladně, byl prý 
velmi přínosný pro jejich budoucí uplat-
nění.

Mgr. Klára Dixová

LIstopad	2014	na	gYMnáZIu	a	soŠpg	aneB	k	ZIMnÍMu	spánku
se	neukLádáMe
• 3. 11. - skončilo 2. kolo a 4. 11. začalo 

3. kolo Přírodovědné ligy, věnované 
tentokrát zeměpisné témati ce, kon-
krétně městu Brnu 

• 3. 11. – na webových stránkách školy se 
objevuje upozornění na blížící se premi-
éru muzikálu Král zbojníků - 10. 12. 2014 

• 3. – 4. 11. – třída 2.G  se zúčastnila 
dvoudenního kurzu Dobro a zlo v Bo-
rovničce 

• 5. 11. – spočteny výsledky Přírodověd-
né ligy po 2. kole, do čela soutěže se 
překvapivě ale zaslouženě dostala Klára 
Kotyková z kvarty 

• 5. 11. – zážitková hodina Dvě hodiny 
v pravěku v primě 

• 6. 11. – exkurze třídy 3.G do cukrovaru 

v Dobrovici u Mladé Boleslavi

• 7. 11. – čtvrtletní klasifi kační porada
 a třídní schůzky rodičů SOŠPg

• 7. 11. – Vojtěch Zívr ze třídy 3.G obsadil 
krásné 10. místo v krajském kole Logic-
ké olympiády v Hradci Králové 

• 10. – 14. 11. - celostátní soutěž Bobřík 
informati ky proběhla na škole 

• 11. 11. – volejbalový tým chlapců ob-
sadil 2. místo v okresním fi nále soutěže 
středních škol 

• 11. 11. – beseda studentů ekonomic-
kého semináře ze tříd oktávy a 4.G 
s podnikateli Pavlem Komárkem a Jiřím 
Grundem 

• 11. 11. – třídní schůzky Sdružení rodičů 

gymnázia (SRG) pro „velké“ gymnázi-
um, jednání výboru SRG

• 14. 11. – na panelech v prvním patře 
prezentovány výsledky projektu Naše 
revoluce, mapujícího revoluční události  
roku 1989 v Nové Pace 

• 14. 11. - školní basketbalový tým z „ma-
lého“ gymnázia s přehledem zvítězil 
v okresním kole soutěže středních škol 
v basketbalu 

• 14. 11. - úspěšný byl i školní fl orbalový 
tým, který postoupil z okrskového do 
okresního kola

• 19. 11. - online soutěž Angličti nář roku 
proběhla, téměř 30 účastníků si vy-
zkoušelo test z angličti ny na úrovni B2 
– C1 podle společného evropského re-
ferenčního rámce 

vém testu s 24 otázkami z matemati ky, 
fyziky, chemie, biologie a zeměpisu. Vý-
sledky za okres Jičín a Královéhradecký 
kraj byly známy až koncem listopadu, ale 
stály za to!
V kategorii Kadet (8. a 9. třídy a odpoví-

dající ročníky vícele-
tých gymnázií) zvítě-
zil v pořadí okresu 
i celého kraje zá-
stupce kvarty novo-
packého gymnázia 
Jakub Tegel, vyni-
kajícím výsledkem 
102 bodů ze 120 
možných. V okrese 
se v této kategorii 
zúčastnilo 235 sou-
těžících, v celém 
kraji 1135. A mezi 
těmito soutěžícími 
se neztrati l ani další 
novopacký repre-

zentant Jakub Veselý z tercie (80 bodů), 
který v pořadí okresu obsadil dělené 
8. místo a také Monika Kotyková z kvarty 
(76 bodů) na děleném 15. místě okresní-
ho žebříčku.
Ve starší kategorii Junior pak patřila no-
vopackému gymnáziu mezi celkovými 49 
účastníky z okresu Jičín dokonce první 
tři místa v pořadí: Pavel Fejfar (sexta, 80 
bodů), Stanislav Tázlar (sexta, 79 bodů), 
Vojtěch Kaván (kvinta, 74 bodů). Pozoru-
hodný byl i výkon Karolíny Očenáškové 
(jediná účastnice ze SOŠ pedagogické), 
která ziskem 70 bodů vybojovala 4. - 5. 
místo v okrese. V rámci kraje se Pavel 
Fejfar umísti l na děleném 21. místě z 531 
soutěžících.
Pořadí za celou Českou republiku bude 
zveřejněno později a bude zajímavé sle-
dovat, na kterou příčku vyskočí zejména 
Jakub Tegel svým výjimečným výkonem. 

Josef Křeček

vYnIkaJÍcÍ	ÚspĚchY	novopackÝch	gYMnaZIstŮ	v	soutĚŽI	
pŘÍrodovĚdnÝ	kLokan
Dne 15. října 2014 proběhla na Gymná-
ziu a Střední odborné škole pedagogické 
v Nové Pace, stejně jako na stovkách dal-
ších škol v celé České republice, soutěž 
Přírodovědný klokan 2014/2015. Soutě-
žící se v něm utkali ve čtyřiceti minuto-
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• 19. 11. – školní tým děvčat vyhrál 
okresní kolo soutěže středních škol ve 
volejbale a postoupil do krajského kola 

• 19. 11. - byl opravdu úspěšný den – do 
třeti ce všeho dobrého se basketbalový 
tým chlapců z tercie a kvarty kvalifi ko-
val do republikového fi nále – Nymburk, 
17. 12. 2014 

• 21. 11. – fl orbalový tým obsadil v okres-
ním kole, konaném v Hořicích, 3. místo

• 21. 11. – dva školní týmy skončily v kraj-
ském kole soutěže pIšQworky v Hradci 
Králové na krásném 3. a 4. místě 

• 21. 11. – zveřejněny výsledky soutěže 

Přírodovědný klokan 2014/15 za okresy 
a kraje: ve starší kategorii Junior obsa-
dili naši soutěžící první 3 místa v okre-
se, v mladší kategorii Kadet zvítězil Ja-
kub Tegel z kvarty v pořadí okresu Jičín 
i celého Královéhradeckého kraje!

• 23. 11. – skončilo 3. kolo Přírodovědné 
ligy, průběžného vedení se ujal David 
Broul z oktávy 

• 24. 11. – začalo 4. kolo Přírodovědné 
ligy 

• 25. 11. - vyšel v Jičínském deníku článek 
o kurzu Dobro a Zlo

• Konec měsíce -  ve druhém patře se 

objevily více než dvoumetrové akrylové 
malby, vytvořené studentkami SOŠPg
i studenty gymnázia. 

• Po celý měsíc dále pilně pokračovaly 
přípravy muzikálu Král zbojníků, jehož 
premiéra proběhla 10. 12. 2014 od 
19.00 h od. v MKS Nová Paka.

Podrobněji si o všech důležitých udá-
lostech na škole můžete počíst na
www.gymnp.cz . Gymnázium a SOŠPg 
Nová Paka přeje všem čtenářům Achá-
tu hodně zdraví, štěstí  a spokojenosti  
v novém roce 2015. 

Josef Křeček

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
NA ISŠ PODRUHÉ

Zájemci o studium na Integrované střední škole v Nové Pace, kteří nesti hli navští vit den otevřených dveří 
v listopadu, budou mít tuto možnost  12. ledna příští ho roku. Integrovaná střední škola v Nové Pace ráda 
přivítá potencionální uchazeče, kteří se mohou podívat, jak to zde chodí.
Návštěvníci si prohlédnou učebny teoreti cké výuky a výpočetní techniky, a mohou opět zhlédnout výstavu 
prací studentů ISŠ, kteří své výrobky,  jež budou prezentovat, zhotovili ve svém volném čase. Všichni 
zúčastnění budou mít k dispozici bodovací listi nu, kde mohou ohodnoti t nejlepší práce.
Pokud to někomu nevyjde ani v lednu, ale rád by se k nám podíval, nebude to vůbec žádný problém. Stačí 
zavolat, domluvit vhodný termín  a my ho zde velmi rádi přivítáme a provedeme naší školou.
Přijďte, bude se vám u nás líbit!

Mgr. Renata Němcová
Integrovaná střední škola Nová Paka

podĚkovánÍ
Žáci a zaměstnanci SŠGS Nová Paka děku-
jí všem návštěvníkům Vánočních trhů za 
bohatou účast, zájem a slova uznání, kte-
rá byla pro všechny organizátory akce tí m 

nejlepším oceněním a zároveň inspirací k 
přípravě XVI. ročníku. Vedení Města Nová 
Paka rovněž patří poděkování za podporu a 
pomoc, kterou opět této akci poskytlo.

Do roku 2015 přejeme všem obča-
nům Novopacka pevné zdraví, hod-
ně štěstí , pohody a úspěchů jak 
v pracovním, tak i osobním životě.

Za SŠGS Nová 
Paka

Petr Jaroš
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MUZEUM A KLENOTNICE

nĚkterá	Lednová	vÝroČÍ
Kotí k Pravoslav  
14. ledna 2015  
uctí me 45. výro-
čí úmrtí  tohoto 
umělce (naro-
dil se 1.5.1889 
ve Slabcích u 
Rakovníka. Stu-
doval na UM-
PRUM v  Praze u 
profesora Emila 
Dítěte a Josefa 
S c h i ka n e d e ra 
(v letech 1908 

až 1912). Již v roce 1910 poprvé vysta-
voval se skupinou „Nezávislých“ v Topi-
čově salonu. V letech 1912 až 1939 pů-
sobil jako středoškolský profesor kreslení 
v Turnově, v  Mladé Boleslavi, v Praze 
a též v letech 1915 až 1919 v Nové Pace. 
Studijně též pobýval v Paříži, v Jugoslávii, 
v Belgii, v  Německu, v Anglii a v Nizoze-
mí. Jeho tvorba je zastoupena ve sbír-
kách NG v Praze, v Galerii hlavního města 
Prahy a ve sbírkách mnoha regionálních 
galerií v Čechách a na Moravě.

Záhorský Franti šek
21. ledna si při-
pomeneme 170. 
výročí narození hu-
debního skladatele 
Franti ška Záhorské-
ho (21.1.1845). Po 
vychození základní 
školy v Nové Pace 
studoval na reálce 
ve Dvoře Králové 
a pak na Učitel-

ském ústavě v Hradci Králové. Pozdě-
ji přešel do Prahy varhanickou školu, 
kde úspěšně absolvoval v roce 1866. 
Jako kantor působil v  Žamberku v  Pra-
ze, a nejdéle v  Nové Pace (1875 až 
1910). Zde byl též sbormistrem pěvec-
kých spolků „Hlasoň“ a „Vlasti mil“. Byl 
dobrým přítelem Bedřicha Smetany 
a Antonína Dvořáka a dalších význam-
ných hudebníků. Zemřel v Praze 17. 2. 
1918, kde je též pochován. 

Kalfus Radim
23. ledna uplyne 
95 let od naro-
zení (v  Liberci 
1920) ředitele 
rozhlasu,  ustřed-
ního tajemníka 
Jednoty bratrské 
a spisovatele 
Dr. Radima Kal-
fuse. Když mu 
bylo devět let 
přestěhovala se 
jeho rodina ze 

Železného Brodu do Prahy. Zde vystudo-
val v roce 1939 reálné gymnázium. Jelikož 
byl politi cky činný a byl členem student-
ské delegace na pohřbu Jana Opletala 
v listopadu 1939, musel se před nacisty 
skrývat. Po válce se vráti l do Liberce, kde 
se stal (až do roku 1947) kazatelem Jed-
noty bratrské. Později působil jako ředitel 
Libereckého rozhlasu a v roce 1950 byl 
pověřen funkcí tajemníka Jednoty bra-
trské. Přestěhoval se s rodinou do Nové 
Paky a ve své nové funkci byl vysílán 
hodně do zahraničí. Navštěvoval mnoho 

afrických zemí a s pověřením Českého 
červeného kříže předal zásilku zdravot-
nického materiálu a léků v nemocnici 
Lambaréné doktorovi A. Schweitzerovi. 
S tí mto světoznámým lékařem navázal 
přátelství a několikrát ho navští vil, na-
posledy při oslavě jeho 90. narozenin. 
Napsal také o něm knížku „Velký doktor“. 
Dr. Kalfus zemřel 8. 7. 1985 v Nové Pace.

Kretschmer Ott o
25. ledna uplyne 
140 let od narození 
průmyslníka, me-
cenáše, sběratele 
umění a zpěváka 
Ott o Kretshme-
ra (25.1.1875 
v Nové Pace). Po 
svém otci Hyn-
kovi převzal ruč-
ní pletárnu na 

vlněné zboží, kterou změnil na výrobu  
valchovaného zboží. Na Husově kopci  
postavil velký dům a založil krásný park 
. V roce 1930 nechal převést z Podkar-
patské Rusi dřevěný kostelík, který je  ze 
všech  dovezených kostelíků v Čechách a 
na Moravě (celkem sedm) nejhezčí. Byl 
též velkým podporovatelem umělců a to 
nejvíce packého básníka Jana Opolského 
a turnovského malíře Karla Vika.  Zemřel  
7.5.1945  v Nové Pace.

Sestavil Jiří Čejka, použitá literatura:  
Ivona  Benčová „Osobnosti   Novopacka“

Miloslav Bařina „Rodáci  Novopacka“
Nová encyklopedie  českého  výtvarného 

umění (1995)

Kotí k Pravoslav (malíř, 
kreslíř, grafi k a peda-

gog)

Záhorský Franti šek

Kalfus Radim

Kretschmer  Ott o

• 1415 - 2. září podepisuje nový pán na 
Kumburku, Hynek Krušina, přípis pánů 
českých a moravských sněmu kost-
nickému a 5. září sněmu pražskému 
o svobodě kázání slova božího. 

• 1625 - Na den Sv. Trojice vypukl v Nové 

Pace mor. Zemřelo na půl páta sta lidí 
a poněvadž hřbitov u farního kostela 
nestačil, muselo se na polední straně 
koupit pole a nový hřbitov ohraditi . 

• 1635 - V urbáři panství kurnburského 
je uváděno 820 poplatníků. Uvádějí se 

živnostníci, masné krámy, městský les. 
Lipiny, 2 rybníky a 2 kostely. 

• 1655 - 25. června byl slavnostně po-
ložen základní kámen ke stavbě kláš-
terního chrámu za přítomnosti  Marie 
Evy Alž- běty hraběnky ze Šternberka, 

kuLatá	vÝroČÍ	udáLostÍ	MĚsta	nové	pakY	v	roce	2015
Někdy není na škodu připomenou si, co 
se kdysi odehrálo ve městě, kde žijeme. 
Věřte, je překvapující jak se některé věci 
opakují v různé podobě, ale ještě pozoru-
hodnější je, jak jsme všichni nepoučitelní. 
Uklidnit nás může  pouze , že stejní byli

i naší předkové a mám valné podezření, 
že stejní budou i naši potomci. Výročí, 
která zde uvádím nejsou výsledkem hle-
dání v archivech, ale vybral jsem některé 
události  zaznamenané ve starší regionál-
ní literatuře jako je Novopacko, práce 

Josefa Berana,  Ignáce Bílka, Antonína 
Matějčka a opisech rukopisu Antonína 
Matějčka a kronik města z pera Franti ška 
Golla, Matěje Šádka a Jana Havla. Vybral 
jsem kulatá výročí událostí , které se ode-
hrály v roce s pětkou na konci letopočtu.
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MĚĎ
Tento dobře známý kov není zajisté 
třeba představovat. Jeho lati nské 
označení cuprum je odvozeno od názvu 
ostrova Cyprus (Kypr), kde se již v době 
Římského impéria těžil. V přírodě se 
běžně vyskytuje v celé řadě sloučenin, 
přírodní („ryzí“) měď v čisté podobě je 
však vzácnější a patří k vyhledávaným 
sběratelským arti klům. V Podkrkonoší se 
objevuje v podobě plíšků, plechů, drátků, 
dendritů nebo jako masívní agregáty 

na hydrotermálních žílách v čedičových 
horninách. Jejím proslaveným nalezištěm 
je zejména lom ve Studenci. Čerstvou 
měď poznáme podle charakteristi cké 
žlutočervené barvy a kovového lesku, 
často je ale na povrchu zbarvená 
do černa či zelena povlakem oxidů. 
Za ideálních podmínek krystaluje 
v krychlové soustavě, je měkká (tvrdost 
2,5), kujná, dobře vede teplo a elektrický 
proud a je velmi odolná vůči korozi.

která pro tuto stavbu zakoupila grunt 
Drážnikovský. 

• 1655 - 12. října přišla veliká povodeň 
od Kumburku, tak jako by se bylo kus 
oblohy utrhlo a velkou škodu lidem 
učinila, 

• 1685 - Dne 12. března uvedeni byly 
Pavláni na statek Chotečský odkud 
po 15. letech pobytu do Nové Paky se 
přestěhovali. 

• 1685 - Stará dřevěná zvonice Na 
Horce nade mlýnem Podhoreckým 
byla rozebrána, vystavěna tam 
nová a 3 zvony v ní byly zavěšeny. 

• 1735 - Dne 18. dubna založeny jsou 
u kláštera stupně, po kterých se ke 
klášteru vzhůru vystupuje. 

• 1745 - Zdejší městys mnoho přetr-
pěl, jak od nepřítele tak zemského 
vojska. Na 6 000 Prajzů přes noc 
na kvartýrech leželo a po nich celá 
armáda císařská promašírovala
k Sachsům. 

• 1765 - Vystavěna byla na kapli Mat-
ky Boží bolestné nová věž, k čemuž 
přispěli sousedé novopačtí  a veške-
ří čechové, Opatřena byla i dvěma 
zvony ze zvonice na hřbitově Sv. Jiří.

• 1775 - Přitáhli do města vzbouření 
sedláci. 

• 1785 - Potvrdil Josef II. Novopac-
kým privilegia na výroční trhy, zrušil 
bratrstva Pana Ježíše a Panny Bar-
bory. Nařízením byly zrušeny cechy, 
nejprve řeznický a tkalcovský, po 
roce obuvnický a mydlářský, později 
i punčochářský.

• Císař Josef II. zapověděl zvoniti  pro-
ti mrakům.

• - Vládním nařízením byl zrušen pa-
lánský klášter. Veškeré věci v něm 
byly zinventarizovány a i kostel měl 
přijít do prodeje. Novopačtí  si však 
na gubemiu vyprosili, aby kostel byl 
k službám božím ponechán. 

• - Kaple Panny Marie Bolestné byla 
v roce 1785 také zrušena a zavřena. 
Teprve, když se fundanti  a občané 
zavázali, že budou kapli z vlastního 
vydržovat, byl kostel ponechán. 

• Byl vydán josefí nský katastr.
• Každý majitel katastru přispívati  

bude na úhradu státních potřeb dle 
hrubého výtěžku v hodnotě peněži-

té. Pozemky dostaly tí mto čísla ka-
tastrální i v Nové Pace.

• 1795 - Poněvadž někteří členové 
magistrátu zemřeli, byl magistrát 
znovu obnoven. Purkrmistrem byl 
zvolen lékárník Josef Geisler. 

• 1805 - Císař Franti šek vydal rozkaz, 
aby všechno stříbrné nádobí bylo 
úředně zaznamenáno, kdo by tak 
neučinil, bylo mu stříbro odňato. 

• 1825 - Na podzim taková teplá po-
větrnost byla, že lidé až do vánoc 
bosi chodili. 

• 1825 - Obec Nová Paka vystavěla 
v Svatojánské ulici nový kamenný 
most, byla zbořena stará zábojna 
(olejna) a starý špitál. Lenař Václav 
Procházka dal obnovit křížovou ces-
tu v poli a k záduší kaple Matky Boží 
bolestné daroval 80 zlatých, aby 
úroku bylo užito k opravě kaple.

• 1835 - Dne 20. září ubíral se do Tep-
lic přes Novou Paku arcivévoda ra-
kouský Jan. 25. září projížděl Novou 
Pakou ruský car s knížetem Karlem 
z Liechtensteinu a 12. října na poště 
opět ruský car Mikuláš I. posnídal. 

• 1845 - V červnu se objevili kum-
burští  úředníci, kteří začali kont-
rolovat, zda hosti nští  nečepují jiné 
pivo než panské. Pro odpor lidí však 
s hanbou utekli. Proto byli do měs-
ta posláni vojáci. Ti se však spojili s 
občany a později odtáhli. Tak vznikl 
pivní spor mezi městem a vrchností . 

• 1845 - Kaplan P. Jan Nešpor, lékař 
Václav Geisler a obchodník Karel 
Záhorský učinili sbírku na zřízení 
občanské knihovny. 

• 1865 - Dne 25. července strhla se 
nad Novou Pakou hrozná bouře, 
provázená neobyčejným hromobi-
tí m. Blesk vícekrát udeřil do chrá-
mu klášterního a zapálil střechu u 
malé věže, ale rychlou pomocí byl 
požár včas udušen. Blesk asi třemi 
průchody vjel též dovnitř chrámu, 
opálil nově pozlacené rámy a řez-
by na postranních oltářích, obrazy 
pocházející od Brandla zůstaly však 
neporušeny. 

• 1865 - 28. září světi la se slavnost-
ním způsobem nová hlavní škola. 
Ještě před vznikem okresního výbo-

ru zakládali novopačtí  občané fond 
na zřízení veřejné nemocnice. 

• Za obnos 5060 zlatých bylo upra-
veno několik místností  22 lůžky 
v klášteře. 

• 1895 - Byla dostavěna budova 
Okresního soudu 

• 1895 - Byl založen Ústav pro všeo-
becné a bezplatné zprostředkování 
práce. 

• 1895 - V Nové Pace byla povolena 
soukromá hudební škola. 

• 1905 - Byl vystavěn hotel Grand, 
pozdější Dělnický dům. Projektoval 
architekt Vilém Beck. Bohatá štuko-
vá výzdoba je podle návrhu Stani-
slava Suchardy. Dvorana s jevištěm 
měla prý kapacitu až 800 míst. Od 
roku 1948 je zde umístěno Měst-
ské kino. Byla uvedena do provozu 
Měšťanská škola chlapecká. Stavba 
dle projektu arch. Vrati slava Pasov-
ského. 

• 1915 - Školní rok zahájila reálka 
v nové budově, která však již byla 
dříve dostavěna. Stavbu projekto-
val arch Lad. Skřivánek prováděl 
ing. Franti šek Holeček z Jičína. 

• 1935 - se konala na výstavišti  slavná 
Krajinská výstava.

• 1945 - 3. května vypuklo v Nové 
Pace povstání. 10. května byla Paka 
osvobozena.

• 1955 - 28. srpna byla otevřena nová 
požární zbrojnice k 80. výročí org. 
hasičů ve městě.

• Byla dokončena vitrína pro arauka-
rit u Suchardova domu.

• 9. května odhalen před soudem po-
mník J.V. Stalina od sochaře L. Zívra.

• 1965 - dostavěna Mateřská škola 
pro 120 dětí .

• Byla dokončena technická doku-
mentace pro zahájení stavby sídliš-
tě Studénka.

• - K 31.12. 1965 (50 let) mělo naše 
město 6.537 obyvatel. Ve městě 
bylo 1.345 domů.

To je tedy jen náhodný a subjekti vní 
výběr. Jistě jsem řadu událostí  pře-
hlédl, i když nerad. Vše dobré po celý 
nový rok 2015 přeje

Miloslav Bařina
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OZNÁMENÍ REDAKČNÍ RADY
Vážení čtenáři a autoři článků, jak jste si všimli, Achát se v posledním roce poměrně rozrostl. Je to z toho důvodu, že jsou zveřejňovány všechny 
zaslané články, vyjma článků, které mají reklamní obsah (a nejsou zaplacené), případně se svým obsahem vůbec netýkají našeho města. Abychom 
mohli v nastoleném trendu pokračovat, prosíme vás tí mto o dodržení následujících bodů

• Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS: vždy do 15. dne v měsíci. Články zaslané po tomto datu nebudou zpracovány.
• ROZSAH článku max. 3000 znaků vč. mezer (t. j. zhruba ½ str. ve Wordu).
• Každá škola v Nové Pace má k dispozici v rubrice ŠKOLY místo pro 3000 znaků a 3 fotografi e.
• V případě překročení limitu si redakční rada vyhrazuje právo na redakční zkrácení příspěvků.
• K článku zasílat max. 3 FOTOGRAFIE – pokud možno s popisky.
• U článků i fotografi í vždy uvádět konkrétního AUTORA (celým jménem).
• Zasílat pouze články týkající se NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
• Ohledně INZERCE se obracejte na paní Hanu Dařílkovou: darilkova@munovapaka.cz

Předem Vám děkujeme a těšíme se na vzájemnou spolupráci.

Díky těmto vlastnostem nachází široké 
uplatnění v průmyslu jako elektrický 
a tepelný vodič, pro výrobu potrubí, 
střešních kryti n, elektromotorů, 
integrovaných obvodů, nádobí, kotlů 
či chladičů. Velký význam má také ve 

sliti nách s jinými kovy, jako například 
bronz či mosaz. Organické sloučeniny 
mědi jsou nezbytné pro živé organismy a 
fungování řady enzymati ckých pochodů, 
metabolismu a nervové soustavy (např. 
hemocyanin u měkkýšů a členovců). Ve 

větším množství je však toxická. 
Vzorek na fotografi i s plíšky velikosti  cca 
1 cm pochází z lomu ve Studenci, kde 
byl získán při terénním výzkumu v roce 
2009.

náLeZ	hIstorIcké	kronIkY	sdh	vrchovIna
Sbor SDH Vrchovina zapůjčil před lety 
svojí kroniku panu Josefu Tauchmanovi 
z Nové Paky, kterému měla posloužit 
jako zdroj informací do jeho historických 
publikací. Nežli jí však stačil vráti t, tak 
bohužel zemřel. Po kronice pak jako 
by se zem slehla, a i přes vynaložené 
úsilí se však kroniku nalézt nepodařilo. 
Členové sboru už byli smířeni s tí m, že o 
tuto vzácnou knihu přišli. Ztráta to byla 
skutečně velká, protože kronika popisuje 
dění ve sboru od roku založení 1896 až 
do roku 1937. 

Letos v létě se na sbor  usmálo štěstí  
a kronika byla hasičům po dlouhých 
letech vrácena. Nálezcem je pan Pospíšil. 
Vnuk pana Tauchmana ji nalezl při 
úpravách domu, který zdědil po svém 
dědečkovi. Pana Pospíšila 17. listopadu 
navští vili zástupci sboru, aby mu osobně 
poděkovali a starosta hasičů Jaromír 
Erlebach mu pak předal malý dar. 
SDH Vrchovina by chtěl tí mto ještě jednou 
poděkovat panu Pospíšilovi za navrácení 
kroniky a tí m zachování historického 
odkazu budoucím generacím.
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VÝSTAVA ENERGETICKÝCH OBRAZŮ 
RENATY OLŠOVÉ
pondělí 15. 12. 2014 – 8. 1. 2015, malý sál
otevřeno po – pá 8.00 – 16.00 hod., so + ne 14.00 – 16.00 hod.

AFRIKA, Divadlo Járy Cimrmana
sobota 3. 1. 2015 v 19.00 hod., velký sál, vstupné 370,- / 350,- 
Kč – vyprodáno
V pořadí objevů čtrnáctá Cimrmanova hra nás zavede 
do nitra konti nentu téměř nedotčeného civilizací. Čeští  
cestovatelé se tu setkají s podivným kmenem lidojedů a má-
lem skončí na jejich jídelním lístku. Příslušníci tohoto kmene 
jsou zvláštní ve dvou směrech: svým vzhledem a svou neoby-
čejnou učenlivostí .  

TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT – KAMILA 
NÝVLTOVÁ, MARIAN VOJTKO, Pěvecký 
sbor Hlas
středa 7. 1. 2015 v 19.30 hod, velký sál, vstupné 220,- / 200,- Kč
Muzikálové a vánoční melodie v podání známých zpě-
váků Kamily Nývltové a Mariána Vojtka.   
Jako host vystoupí smíšený pěvecký sbor Hlas při MKS 
Nová Paka.

PYŠNÁ PRINCEZNA
neděle 11. 1. 2015 v 16.00 hod., malý sál, vstupné 25,- Kč
LS Rolnička
Loutková pohádka podle klasické předlohy.

TOMÁŠ ČERNOHOUS – ODDYSEA
čtvrtek 15. 1. 2015 v 18.00 hod., malý sál, vstupné 50,- Kč 
cestopisná přednáška
Netradiční přednáška o pozoruhodných cestách Tomá-
še Černohouse, které by neměly zůstat zapomenuty. 
Vydejte se s ním na bicyklu do Izraele a Palesti ny, pěš-
ky do posvátných míst gruzinského Kavkazu či pomocí 
stratosferické sondy na okraj naší planety. Odysea vás 
zavede do míst, ve kterých se tají dech.

DĚTSKÝ KARNEVAL – ZDENĚK 
VRANOVSKÝ
neděle 18. 1. 2015 v 15.00 hod., velký sál, vstupné 50,- Kč  
Srdečně zveme všechny děti  i dospělé na odpoledne 
plné her, soutěží a tancování s tradiční tombolou.

KTERAK KAČENKA HONZU ZACHRÁNILA
neděle 25. 1. 2015 v 16.00 hod., velký sál, vstupné 30,- Kč
DS Tři na tři Nová Paka 
Hraná autorská pohádka obnoveného novopackého 
souboru o Kačence a Honzovi, čertovském doupěti  
a Krakonošovi, který vše napraví.
Kačenka vyšle Honzu na trh s vajíčky do Jilemnice, Hon-
za však zapomene vajíčka doma, ale to zjistí  až cestou, 
když potká babici s čertem, kteří si z něj, po prohře 
v kartách, udělají sluhu. Kačenka se za Honzou s vajíč-
ky vydá, potká Krakonoše, který jí dá kouzelný proutek 
a ten ji dovede až do čertovského doupěte, kde se 
šťastně setká se svým milým.

ACHÁT – ODPOLEDNE S DECHOVKOU
neděle 25. 1. 2015 v 15.00 hod., malý sál, vstupné 50,- Kč
Hraje kapela Achát.

ONDŘEJ KUŘÍK – ČOKOLÁDA A VÍNA
pátek 31. 1. 2015 v 18.00 hod., malý sál, vstupné 300,- Kč
Pořádá Ondřej Kuřík Ovoce, zelenina a vína. 
Pro velký zájem opakujeme snoubení chutí  čokolády s 
vínem.
Osobní účast chocolati era a sommeliera.
Slosování o vstupenku na VÍNOVOU PAKU 2015.

Připravujeme:

TECHTLE METLE – 8. 2. 2015

SPLAŠENÉ NŮŽKY,  Divadlo Kalich

únor 2015

MAMMA MIA
zájezd do Kongresového centra Praha 
11. 4. 2015

Krásné vánoční svátky a hodně štěstí  a zdraví do nového roku  přejí zaměstnanci MKS



KULTURNÍ KALENDÁŘ
LEDEN

  Název akce Místo, čas Pořadatel
1. čt VÝSTAVA 

ENERGETICKÝCH 
OBRAZŮ RENATY 
OLŠOVÉ

MKS, malý sál,
15. 12. 2014 – 
8. 1. 2015

MKS 

3. so AFRIKA - 
ŽIŽKOVSKÉ 
DIVADLO JÁRY 
CIMRMANA  

MKS, velký sál, 
19.00 hod. 

MKS 

6. út KERAMIKA PRO 
PŘÍCHOZÍ

DDM Stonožka,
19.00 hod. 

DDM 
Stonožka 

7. st KAMILA 
NÝVLTOVÁ 
A MARIAN 
VOJTKO, PĚVECKÝ 
SBOR HLAS – 
TŘÍKRÁLOVÝ 
KONCERT 

MKS, velký sál, 
19.30 hod.

MKS

9. pá TŘÍKRÁLOVÁ 
VÝSTAVA  

Gernatův dům 
– Roubenka, 
17.00 hod.

ZUŠ Nová 
Paka

11. ne PYŠNÁ 
PRINCEZNA, 
LS ROLNIČKA 

MKS, malý sál, 
16.00 hod. 

MKS 

14. st NÁROD SOBĚ ZUŠ, 11:30 hod.  ZUŠ
15. čt ODDYSEA - 

CESTOPISNÁ 
PŘEDNÁŠKA 
TOMÁŠE 
ČERNOHOUSE

MKS, malý sál, 
18.00 hod.

MKS  

16. pá VÁCLAV KOUBEK 
TRIO

KERAMICKÁ 
DÍLNIČKA PRO 
DĚTI S RODIČI

Restaurce 
Novopacké 
sklepy, 20.00 
hod. 

DDM Stonožka 

Novopacké 
sklepy 

DDM 
Stonožka 

18. ne DĚTSKÝ 
KARNEVAL 
SE ZDEŇKEM 
VRANOVSKÝM

MKS, velký sál, 
15.00 hod.  

MKS 

20. út KERAMIKA PRO 
PŘÍCHOZÍ

DDM Stonožka,
19.00 hod. 

DDM 
Stonožka 

23. pá MUZIKOHRANÍ 
PRO DĚTI S 
RODIČI

DDM Stonožka,
16.00 hod. 

DDM 
Stonožka 

25. ne ODPOLEDNE S 
DECHOVKOU – 
HRAJE KAPELA 
ACHÁT

KTERAK 
KAČENKA HONZU 
ZACHRÁNILA, DS 
TŘI NA TŘI NOVÁ 
PAKA

MKS, malý sál, 
15.00 hod.  

MKS, velký sál, 
16.00 hod 

MKS 

MKS

PROGRAM  DDM  STONOŽKA  NA  LEDEN

6.1. Keramika pro příchozí
19.00 – 22.00

250Kč

16.1. Keramická dílnička pro děti  s rodiči
námět: MISKA

cena: 120 Kč/ pár
NUTNO PŘIHLÁSIT PŘEDEM

20. 1. Keramika pro příchozí 
19.00 - 22.00 

250Kč

23.1. Muzikohraní pro děti  s rodiči
Hra na africké bubny a na různé perkusní nástroje s prvky 

muzikoterapie.
16.00 – 17.00

50Kč (R+D)
Nutno přihlásit předem

KURZ ŠITÍ PRO ZAČÁTEČNÍKY
Kurz sestává z pěti  jednotlivých lekcí,

ze kterých si z každý odnesete výrobek
(polštářek, chňapku, jednoduchou sukýnku…)

Náplní kurzu je seznámit účastníky se šicím strojem a 
postupem práce na něm, naučit se zpracovat různé druhy 

švů, obšívání knofl íkových dírek, všívání zipu apod.

Jednotlivé lekce budou 3 – 4 hodinové, vždy v sudý pátek  
od 18hod (nebo v sobotu  dopoledne)

Účastníci kurzu pracují s vlastním materiálem
Cena: 1500,- Kč

Vedoucí kurzu:  Marcela Volšičková
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VEŘEJNÁ BRUSLENÍ:

středy 17.00 - 18.30
pátky 17.00 - 18.30
soboty 8.30 - 10.00 a 14.30 - 16.00
neděle 8.30 - 10.00 a 14.30 - 16.00

svátky a prázdniny: 
mimo výše uvedené plus
8.30 - 10.00 a 10.30 - 12.00

Ski areál:
každý den 8.30 - 18.00

Lyžařské běžecké tratě:
každý den 8.30 - 18.00 plus
s vlastními čelovkami kdykoliv

infa na www.hokejnp.cz
a www.skinp.cz 



PŘEDSTAVUJE SE VÁM

Budu upřímná. Sport mě nikdy moc 
nezajímal. Ne že bych nesportova-
la, mám ráda jízdu na snowboardu, 
jezdím na kole a občas běhám. Ale 
že bych závodně sportovala, nebo 
se dokonce věnovala kolekti vnímu 
sportu, to tedy ne. Vlastně jsem 
všem těm zapáleným sportovcům 
nikdy moc nerozuměla. Do té doby, 
než moje vlastní děti  začaly hrát 
basketbal. Přišlo to pomalu. Jednou 
týdně trénink, to není nic hrozného. 
Postupně se to stupňovalo a dnes 
vozím děti  na trénink třikrát týdně, 
každý druhý víkend zápas a já zjisti la, 
že mi vlastně nevadí vstávat v sobotu 
v půl sedmé ráno a jet s dětmi do nějaké-
ho zapadlého městečka, kde jsem nikdy 
předtí m nebyla, aby se tam utkaly s jiný-
mi malými basketbalisty. Inu, nejen časy, 
ale i člověk se mění.
Proč ale takový dlouhý úvod? Jak jsem 
trochu přičichla k novopackému basket-
balu (ale opravdu jenom trochu), tak si 
nešlo nevšimnout staršího, ale přesto vel-
mi vitálního pána, který se na zápasech 
často objevuje.
Je jím Karel Rádle, dlouholetý člen novo-
packého Sokola a sportovec tělem i duší, 
v současné době organizační pracovník 
novopackého basketbalu. Ráda bych 
vám ho v tomto čísle trochu představila.
Je to ale velmi skromný člověk a získat od 
něho nějaké informace se ukázalo jako 
nadlidský úkol. Trochu jsem ho ale vyzpo-
vídala. 

Narodil jsem se na Pecce v roce 
1938. S rodiči jsme ale bydleli 
v Nové Pace a já žiju v Pace ne-
ustále. Jen jsem vystřídal sedm 
adres. Do základní školy, která 
měnila jména a koncem války 
i místa, jsem chodil v letech 1944 
- 1953. Poté jsem nastoupil na 
Gymnázium, tehdy Jedenácti le-
tou střední školu a  nastoupil na 
Pedagogickou fakultu v Ústí  nad 
Labem. Oblíbil jsem si matema-
ti ku a tělesnou výchovu, protože 
na tyto předměty jsem se nemu-
sel učit, a jediná škola s aprobací 
matemati ka a tělesná výchova 
byla právě tam.
Po promoci mě profesor téměř 

shodného příjmení přemlou-
val, abych nešel učit  na zá-
kladní školu a přešel hned na 
UK studovat třeba samostatně 
matemati ku  nebo matemati ku 
s fyzikou, ale z vrozené lenosti  
jsem ho neposlechl. Matema-
ti ku jsem měl raději po celý 
dosavadní život, což mnohé 
kolegy docela mátlo. Když jsem 
nastoupil po vojně na 1.ZDŠ 
v Nové Pace, zmatený byl asi 
i zástupce tvořící rozvrh. První 
rok jsem přes protesty, že M
i TV se učí na škole neapro-
bovaně, dostal ruský jazyk a 

dílny. Druhý rok jsem už uspěl, jen dívky 
na tělocvik jsem měl zapovězené. Kupo-
divu jsem je mohl vyučovat ve školním 
roce 1964/65, protože škole bylo naří-
zeno nacvičit na spartakiádu skladbu 
dívek a chlapců. V přidělených sportov-
ních hrách jsem prováděl ladné pohyby 
s květi nami a tančil. Domnívám se, že 
jsem byl na fakultě nejlepší gymnasta 
a lidové tance jsem měl za jedna, ale v
 prověrce dívky neuspěly (svedu to na 
ně). Do Prahy jeli jen chlapci.
Na spartakiády se teď nevzpomíná v dob-
rém, stejně jako na mnoho věcí z té doby, 
ale já proti  spartakiádním nácvikům měl 
jedinou výhradu - nebyly dobrovolné. 
Především ženy se vždy vyřádily a na 
Strahov se málem nevešly. Já jsem cvičil 
jen za dorostence (pominu slet 1948) a 

obě vojenské skladby - masovku 
a výběrovou. A když jsme museli 
nacvičovat se žáky, pokaždé jsem 
se snažil, abychom se do Prahy do-
stali. A taky se to pokaždé poved-
lo. Pro kluky to byl zážitek.
Kdy jsem začal chodit do Sokola, 
to nevím. Za války byl zakázán, 
a tak si uvědomuji, že jsem prosil 
maminku, aby mi opatřila sokolský 
kroj na slet 1948. Nejvíc se mi líbil 
ten kastrólek na hlavě a jmenovka, 
do které župy patřím. Pamatu-
ji, že do sokolovny jsme se skoro 
nevešli. Bývalo až deset družstev 
a motalo se nás tam kolem stovky. 
Můj idol byl Jarda Král. Malý po-
stavou vyskočil lehounce na pódi-
um, kam jsme se my museli plazit 
po břiše.  Nejvíc nás lákal fotbálek 

ten	chLap	MĚL	ŠtĚstÍ,	Že	MĚL	ve	ŠkoLe	Jen	saMé	hodné	
a	posLuŠné	dĚtI
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

a volejbal. Atletické začátky a pokusy 
byly dost nebezpečné. Nevím proč jsme 
- takoví hubeňouři - házeli čím se dalo. 
Rodiče mě ke sportu nevedli, tatínek za-
hynul na konci války, mé jméno je i na 
památníku v parku.
Závodně jsem se věnoval jen atletice,  
k basketbalu jsem přešel proto, že sám 
bych nestačil na pořádání závodů a roz-
hodování. V basketu si stačím sám.
Žádné sporty mi ale nejsou cizí. Pořádal 
jsem hlavně soutěže pro děti ze školy  
a účastnili jsme se všech soutěží, ať už to 
byla atletika, gymnastika, plavání, stolní 
tenis, branné soutěže, lyžování... Za důle-
žité považuji jít příkladem. Nepochopím, 
jak může učitel nebo trenér vést hodinu 
bez cvičebního úboru, žasnu nad kanto-

ry, kteří nedovedou ani správně dát zá-
chranu, natož cvik předvést.
Největší odměnou pro mě bylo, když mi 
na finále Poháru rozhlasu jedna kantorka 
řekla: „Ti vaši kluci jsou výborní, ale hol-
ky - ty jsou vynikající! Kdo u vás má dívčí 
tělocviky?“ Dobrá otázka na učitele nej-
menší školy na okrese, který přes 20 let 
musí učit po celé čtyři roky docházky na 
2. stupni jak kluky, tak holky. Řekl bych, 
že důležitější je ale 1. stupeň a taky po-
chopitelně rodina.
Co se týká mých koníčků, mám moc rád 
cestování a cyklistiku. Nemáme peněz 
nazbyt, takže musíme volit výlety reálné. 
Mám rád Korsiku, Norsko a místa, kde 
není moc lidí. Rád si ale zajedu i k moři. 
Často jezdíme na organizované cyklistic-

ké zájezdy s „Hoškou“, po Čechách ces-
tujeme sami. Na kole jsem také jezdil 
přes dvacet let za každého počasí v létě  
i v zimě do Pecky. Takže nejméně 4000 
km ročně na tachometru přiskočilo jíz-
dou do zaměstnání. Po zbývajících 6 let, 
kdy jsem tam měl úvazek tři hodiny infor-
matiky týdně, jsem chodil pěšky. A bas-
ketbalistům jsem často musel odpovídat 
na otázku: „Karle, jseš tady na kole?“

Karel Rádle je opravdu neobyčejný člověk 
a sportovec, velká opora novopackého 
basketbalu. Přejeme pevné zdraví a ještě 
mnoho kilometrů na kole!

Lenka Šulcová, Karel Rádle

	 	 		Legendou	novopackého	sportu	se	staL	kareL	rádLe
Po šestnácté v historii novopackého sportu 
a po čtvrté v aule gymnázia a Střední od-
borné školy pedagogické pozval sportovni 
výbor novopackého zastupitelstva do téměř 
zaplněné auly novopackého gymnázia a SO-
ŠPg ke slavnostnímu vyhlášení nejúspěšněj-
ších sportovců města za rok 2014. Na tomto 
slavnostním aktu, uspořádaném Sportov-
ním výborem se součinností Města Nová 
Paka, s vysokou společenskou úrovní, za což 
mohou pořadatelé a všichni přítomní podě-
kovat Gymnáziu a SPgŠ v čele s ředitelem 
této školy Pavlu Matějovskému. Velký dík 
patří zvláště vystupujícím studentkám, včet-
ně dívčího sboru Amabile, jejich sólistkám, 
mezi nimi byla i vynikající houslistka Jana 
Včeláková a samozřejmě jejich uměleckým 
vedoucím Aleně Matějovské a Aleně Lel-
kové. Na slavnostním aktu nechyběl nově 
zvolený místostarosta Milan Pospíšil. Mezi 
návštěvníky seděl i odstupující starosta Ru-
dolf Cogan, který zde ovšem byl co by nejú-
spěšnější sportovec – triatlonista. Přítomni 
byli i někteři představitelé organizací, jejichž 
sportovci byli v průběhu podvečera vyhlá-
šeni. Na vyhlášení se přišli podívat starosta 
Sokola Petr Kužel a starosta Tělovýchovně 
jednoty Zdeněk Sucharda a někteří další  
představitelé sportovních organizací. 
Předseda novopackého sportovního výboru 
František Vitoch se ve svém úvodním slově 
zminil o důležitosti sportu v životě každého 
člověka. Vyhlašovaní těch nejúspěšnějších 
uvedl jako velmi důležitou motivaci pro mlá-
dež. Nezapomněl také připomenout vzory  
některých našich bývalých i současných re-

prezentantů, ale i výborné sportovce města 
a regionu. Poděkoval rovněž radnici za péči 
o sport ve městě. Vyzdvihl značné množství 
nových sportovišť, která byla vybudová-
na nejen přímo ve městě, ale i v okolních 
obcích patřících k Nové Pace. Zmínil se  
i o výstavbě plaveckého bazénu, který se již 
začal budovat a má být otevřen na Vánoce 
v příštím roce. 
Následně již představoval podle abecedy or-
ganizací moderátor slavnostního podvečera 
Josef Antoš vyhlašované sportovce, trenéry, 
cvičitele a činovníky, kteří vystupovali po 
skupinkach na pódium k přebíráni ocenění, 
které jim předával František Vitoch se zá-
stupci města nebo sportovních organizací.
Nejprve předstoupili Vojtěch Záveský (1978) 
- dlouholetý předseda Školního sportovního 
klubu AŠSK při Gymnáziu a SOŠPg Nová 
Paka, vedle něho převzal oceněni dlouho-
letý člen Autoklubu Bohumil Kužel, který 
je již třináct let předsedou Autoklubu Nová 
Paka a častý ředitel mnoha autokrosových 
závodů. Spolu s nimi byl vyhodnocen mladý 
cyklista Martin Kubišta, který je velkým ta-
lentem cyklistického oddílu Bakalo. Z hoke-
jistů předstoupili talentovaný hráč družstva 
starších žáků Jan Komárek a bývalý výborný 
brankař Stanislav Věchet. Ve druhé skupin-
ce, si pro ocenění předávané spolu s Fran-
tiškem Vitochem místostarostou Milanem 
Pospíšilem přišli mladí fotbalisté Michal Číla  
a Jaroslav Mandík a z Klubu sportu pro 
všechny cvičitelky Petra Bílková a Nikol Ku-
čerová, které doplnila medailistka z okresní-
ho kola v požárním sportu Kateřina Vilušín-

ská. V další trojici,  která přišla na pódium, 
si přišli pro ocenění výborný desetiletý lyžař 
z Klubu lyžování a orientačního běhu Stani-
slav Novák   a dvě rovněž desetileté výborné 
atletky Klára Matoušová a Jessica Nechanic-
ká. Ovace publika ziskal i bývalý reprezen-
tant v zavěsném kuželníku a boccii Jan Pe-
likán z Klubu Sportem proti bariérám, který 
zůstal se svým vozíkem pod pódiem. Mimo 
již dvou zmiňovaných  atletek, vystoupilo 
na pódium rovněž dalších pět členů Sokola 
Nová Paka.  Byli mezi nimi basketbalistka, 
nejlepší minižákyně U 11, desetiletá Char-
lotte Velichová a Marek Nádvorník, před 
několika lety nejlepší hráč na Mistrovství 
ČR minižactva. Z oboru všestrannosti Sokola 
přijímali ocenění cvičitel breaku Milan Ho-
louš a výborná  cvičenka Marie Geislerová. 
Na podiu je doplnila další sokolka z oddílu 
volejbalu Jana Hejtmanová, která má hlavní 
zásluhu za vznik volejbalového družstva žen.
Zatímco v předcházejích skupinách převlá-
dali velice mladí úspěšní sportovci, naopak 
v následující pětce se představili návštěv-
níkům starší sportovci a cvičitelé. Ocenění 
obdrželi postupně dlouholetý člen Klubu 
českých turistů Jaroslav Lendfeld, mnoha-
letá opora oddílu kuželek Bohuslav Bajer, 
jeden ze zakladatelů packého oddílu stolní-
ho tenisu Zdeněk Burkert, kapitán a opora  
A družstva oddílu šachu Karel Kobrle a triat-
lonista Rudolf Cogan, který patří mezi špič-
ky triatlonistů v ČR. Ocenění za Tenis Nová 
Paka přebírali Jan Šmidrkal a Veronika Buři-
čová, za Tenis Centrum také výborný stolní 
tenista Vojtěch Kazda a správcová kurtů,   
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rovněž výborná stolní tenistka, která letos 
získala druhé místo na veteraniádě ve stol-
ním tenisu žen na Mistrovství ČR,  Marta Ro-
senbergová. Čtyřku doplnila výborná členka 
Velociped klubu, která dosáhla výborných 
výkonů ve čtyřiadvacetihodinovkách, Šárka 
Haklová. Za nepřítomného velmi dobrého 
zimního plavce a předsedy Karavany otu-
žilců Václava Pačesného převzal ocenění  
předseda Tělovýchovné jednoty Zdeněk 
Sucharda. 
Za svoje výborné výkony v letošní sezóně   
MTB v dresu Bakaka Nová Paka – přebírali 
ocenění za nejúspěšnější kolektiv mládeže 
mladí  cyklisté vedení Janem Bajerem - Mar-
tin Kubišta ml., František Nosek, Marcela 
Nosková, Filip Nýdrle a Matyáš Nýdrle.

Za nejúspěšnější kolektiv dospělých obdrže-
lo ocenění družstvo klubu Tenis Nová Paka, 
kterému unikl o vlásek postup do 2. ligy. 
Tým hrál ve složení Petra Hynková, Veronka 
Buřičová, Kristýna Voráčková, Lukáš Jebavý, 
Patrik Matouš, Jakub Krause, Jiří Bartoš, Jan 
Šmidrkal a Roman Jebavý.
Vyvrcholením celého podvečera bylo vyhlá-
šení letošní legendy novopackého sportu. 
Ještě před tímto slavnostním aktem byly na 
pódium pozvány i předchozí novopacké le-
gendy – Přemysl Havlík, Jiří Vávra, Miloslav 
Pour a Jiří Nádvorník. Pro nemoc se omlu-
vila Svatka Krsková. Smutné oznámení se 
dozvěděli přítomní, že se nemohl dostavit 
Antonín Kraus, který minulý den tragicky 
zemřel. Z legend již odešli do sportovního 

nebe také Antonín Věchet a František Fer-
les. Letošní legendou novopackého sportu 
se stal Karel Rádle, bývalý výborný uči-
tel tělesné výchovy a matematiky a atlet.  
V posledních čtyřiceti letech člen výboru 
basketbalového oddílu a jeho velice spoleh-
livý  jednatel. Z rukou předsedy sportovního 
výboru Františka Vitocha přebral za značné-
ho aplausu přítomných sošku Diskobola.
Velmi zdařilý, přes dvě hodiny trvající pod-
večer, zakončil dívčí pěvecký sbor Amabile, 
jak jinak před Vánocemi, než koledami.

Míla Pour
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sokoLové	poraZILI	doMa	hoLIce	
Pouze jedno vítězství ze dvou víkendo-
vých utkáních zaznamenali novopačtí  
basketbalisté o minulém víkendu. Zatí m 
co v sobotu po velkém boji  s Chrudimí 
prohráli, v neděli ve střetnutí , kde se oba 
týmy střídaly po celý zápas ve vedení, 
nakonec se díky bojovností  v posledních 
minutách se nakonec radovali z těsného  
vítězství. Tentokráte v obou utkání na-
stoupili sokolové, až na zraněné Banýra 
a Stěhulku,  kompletní. Je třeba konsta-
tovat, že hráči obou hostujících týmů vel-
mi dobře bránili  a při jejich útočení míč 
velmi rychle putoval od jednoho hráče 
ke druhému, čímž několikráte dezorien-

tovali  packou obranu. A v podobné roze-
hrávce měli domácí slabinu.
Sokol Nová Paka – Sokol Darren Chrudim 
68:79 ( 20:23, 36:43, 54:59)
Prvá čtvrti na se odvíjela v mírném vede-
ní hostujícího týmu. Domácí basketba-
listé mimo stavu 6:4 ve 3. minutě se do 
konce prvé deseti minutovky již nedostali 
do vedení, i když neustále dýchali svým 
soupeřům na záda. Druhá čtvrti na měla 
podobný průběh, hosté vždy odskočili 
a sokolové s velkou snahou opět dota-
hovali. Ve 20. minutě to bylo 36:39, bo-
hužel při zaznění klaksonu oznamující 
konec prvého poločasu, již ukazatel sig-

nalizoval sedm bodů ve prospěch hostí   
- 36:43. Obrat mohl nastat v 9. minutě 
třetí  deseti minutovky, kdy za stavu 44:54 
se domácím podařila šňůra deseti  bodů, 
jejímiž autory byli - Dolejší tři úspěšné  
trestné hody ze čtyř, trojka  Šafáře, dvě 
šestky Peterky a dvojka Sedláka.  Škoda, 
že posledně jmenovaný na konci této 
série neproměnil ani jeden trestný hod 
ze dvou. Takto domácí stí hačka skončila 
na nerozhodném stavu 54:54. Kdo si my-
slel, že tyto dorovnávající slepené body 
položí hostující tým na lopatky, tak se 
hluboce mýlil. Místo aby dosažení ne-
rozhodného  stavu nalilo sokolům šťávu 

Marta	rosenBergová	na	MČr	stŘÍBrná	
V prosinci 2014 se Marta Rosenbergová 
zúčastnila Mistrovství České republiky 
ve stolním tenise veteránek na Moravě 
v Hluku a byla velmi úspěšná. Po celo-
denních bojích vyhrála šest utkání, pou-
ze fi nálové utkání prohrála s mistryní re-
publiky Lerchovou z Českých Budějovic. 
Skončila na nečekaném druhém místě 
v republice a jasně si řekla o účast na 
mistrovství Evropy, které se koná ke kon-
ci června ve fi nském Tampere. Přejeme 
hodně dalších úspěchů a gratulujeme!

TJ Sokol Stará Paka
oddíl stolního tenisu

VEŘEJNÁ BRUSLENÍ:

středy 17.00 - 18.30
pátky 17.00 - 18.30
soboty 8.30 - 10.00 a 14.30 - 16.00
neděle 8.30 - 10.00 a 14.30 - 16.00

svátky a prázdniny: 
mimo výše uvedené plus
8.30 - 10.00 a 10.30 - 12.00

Ski areál:
každý den 8.30 - 18.00

Lyžařské běžecké tratě:
každý den 8.30 - 18.00 plus
s vlastními čelovkami kdykoliv

infa na www.hokejnp.cz
a www.skinp.cz 
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do dalších bojů, tak je ukolébalo, a než 
stačil klakson odhoukat třetí  hrací obdo-
bí, tak již ukazatel signalizoval pro sokoly 
nepříznivý stav 54:59, protože do konce 
se trefovali pouze hosté. Srdíčko fandy 
pookřálo ve 3.minutě závěrečného hrací-
ho období, kdy sice hosté nejprve odsko-
šili na 54:63, ale domácí okamžitě snížili 
trojkou  Dolejšího a dvojkou Peterky na 
pouhé čtyři body – 59:63. Bohužel to již 
bylo vše od packých basketbalistů, kteří 
svoji první prohrou na domácí palubovce 
zklamali jak sebe, tak i své příznivce. 
Bajer 13, 1x3, 2/2, 3, Dolejší 12, 3x3, 
4/3, 2,  Sucharda 11, 1/1, 1, Peterka 11, 
4/3,1, Sedlák 6, 3/0, 2, Nádvorník 6, 2/0, 
2, Šafář 5, 1x3, 0/0, 4, Korbelář 2, 0/0, 4, 
Slezák 2, 0/0, 0, Plašil 0, 0/0, 3, Sekot 0, 
0/0, 1.
Největší uplatnění pro tým (zahrnuje 
body za střelbu, trestné hody, fauly): Ba-
jer a Sucharda 10, Dolejší a Peterka 9.
Trestné hody: 16/9 (56,2%) :23/12 
(52,2%), trojky: 5:3, fauly: 23: 19, 5 faulů: 
0:0.
Sokol Nová Paka – BVK Holice 83:80 
(19:16, 40:36, 57:59)
Sokolové nezačali špatně. K radosti  hrst-
ky příznivců  až do poloviny třetí  čtvrti ny, 
i když ne o moc, vedli. Ve třetí   deseti mi-
nutovce již měli na svém kontě o deset 
bodů víc než hosté. Bohužel slibný ná-
skok ztrati li daleko lehčeji, než ho získali 

a navíc na konci tohoto hracího období 
již o dva body prohrávali. V závěrečné 
čtvrti ně si oba týmy vyměňovaly vedení. 
Při zaznění závěrečného klaksonu si od-
dychli jak pačtí  hráči, tak i fandové, když 
domácí zvítězili o tři body. Nervózně hra-
né utkání z obou stran bohužel nezvládli  
domácí hráči a ani rozhodčí, kteří odpís-
kali packým basketbalistům, celkem zby-
tečně, dvě technické chyby a dodali si tak  
sebedůvěru za oboustranně nepřesné 
řízení zápasu.  
Dolejší 20, 3x3, 7/7, 2,  Peterka 15, 4/3, 
4, Bajer 15, 2x3,  4/3, 4, Sucharda 12, 
0/0, 1, Plašil 12, 7/4, 4, Slezák 4, 0/0, 0, 
Korbelář 3, 1/1, 5, Nádvorník 2, 0/0, 3,  
Šafář 0, 0/0, 0, Sedlák 0, 0/0, 5. 
Největší uplatnění  pro tým : Dolejší 18, 
Sucharda 11, Peterka a Bajer 10, Plašil 5, 
Slezák 4.
Trestné hody: 23/18 (76,3%), trojky: 5, 
fauly: 26, 5 faulů: 2 (Sedlák a Korbelář).
Obě utkání řídili rozhodčí Lukáš Harti g 
a Marti n Svoboda z Hradce Králové, kteří 
stejné basketbalové činnosti  různě hod-
noti li a tí m zápasu neprospěli.  
Ještě před Vánocemi sehrají pačtí  soko-
lové druholigová utkání ještě s AŠ Mladá 
Boleslav. V sobotu 20. prosince hrají od 
16 hod. v Mladé Boleslavi a následující 
neděli v 10 hod. v Nové Pace.

2. basketbalová liga mužů skupina B
1. Basket Košíře 10 9 1 812:623 19 

2. BC Benešov 10 9 1 792:662 19 

3. TJ AŠ Mladá 
Boleslav 

10 7 3 752:648 17 

4. BVK Holice 10 7 3 739:704 17 

5. TJ Sokol, BC 
Darren Chrudim 

10 6 4 784:734 16 

6. TJ Tesla 
Pardubice 

10 5 5 668:689 15 

7. Sokol
Nová Paka 

10 5 5 744:856 15 

8. BK Přelouč 10 4 6 758:750 14 

9. TJ Sokol Kbely 10 4 6 714:786 14 

10. BK Brandýs 
nad Labem 

10 2 8 635:723 12 

11. Basket 
Poděbrady o.s. 

10 1 9 694:787 11 

12. Sokol Horní 
Počernice 

10 1 9 704:834 11

Mladá Boleslav – Holice 81:62, Poděbra-
dy – Benešov 53:57, Kbely – Košíře 55:94, 
Tesla – Počernice 94:78, Přelouč – Bran-
dýs n.L.  77:49, Mladá Boleslav – Chru-
dim 79:81, Poděbrady – Košíře 68:73, 
Kbely – Benešov 84:93, Tesla – Brandýs 
n.L. 73:60,  Přelouč – Počernice 75:70.

Míla Pour

dvĚ	vÍtĚZstvÍ	BéČka	sokoLŮ
Novopacké béčko potvrdilo o minulém 
víkendu na domácí palubovce svými vítěz-
stvími výhru z prvé části  v Přelouči a odved-
lo porážku z Nového Bydžova. V obou ví-
kendových utkáních byli pačtí  basketbalis-
té jasně lepší. V utkání s Novým Bydžovem 
se vyznamenali ve střelbě trojek, kterých  
dali 14 - Petr Lukeš n 6, Vojta Pour 4, Vršťa-
la 2,  Gott štein V.  a Šnajdr po 1.  
Sokol Nová Paka B – BK Přelouč B  63:49 
(18:2, 36:20, 49:37)
Gott štein E. 12, 11/8, 3, Gott štein V. 11, 
5/3, 3, Kmoníček 9, 1x3, 5/2, 4, Lukeš 8, 
2x3, 0/0, 1,  Paulů 8, 0/0, 3, Šafář 4, 0/0, 0, 
Pour 3, 1x3, 0/0, 1,  Vršťala 3, 1x3, 0/0, 2, 
Roman 2, 1/0, 0, Johanides 2, 4/2, 0,  Šnaj-
dr 1, 2/1, 0, Baudisch 0, 0/0, 2. 
Trestné hody: 28/16 (57,1%):23:12 
(52,2%), trojky: 5:3, fauly: 19: 24, 5 faulů: 
0:2.
Sokol Nová Paka B - Jiskra Nový Bydžov  
89:60 (24:10, 24:10, 43:21, 66:41)
Lukeš 24, 6x3, 2/2, 3, Pour 14, 4x3, 0/0, 0,  
Gott štein E. 13, 4/1, 4, Gott štein V. 9, 1x3, 

4/2, 3,  Kmoníček 10, 7/4, 4, Baudisch 6, 
0/0, 0, Vršťala 6, 2x3, 0/0, 2, Šnajdr 5, 1x3, 
0/0, 3, Johanides 2, 0/0, 2.
Trestné hody: 17/9 (52,9%) : 22/13 (59,1%), 
trojky: 14: 1., fauly: 21: 18, 5 faulů: 0:1.
Béčko sokolů sehraje před Vánocemi ješ-
tě dvě utkání na palubovkách soupeřů – v 
sobotu 20. prosince v Heřmanově Městci 
a následující neděli ve Skutči.

Oblastní basketbalový přebor mužů
1. BSK 

Conti nental 
TJ Jičín 

10 10 0 847:528 20 

2. SK Botas 
Skuteč 

10 8 2 795:565 18 

3. TJ Jiskra 
Heřmanův 
Městec 

10 7 3 682:614 17 

4. Sokol Nová 
Paka „B“ 

10 6 4 667:680 16 

5. TJ Jiskra Nový 
Bydžov 

10 4 6 817:713 14 

6. BK Přelouč 
„B“ 

10 3 7 552:727 13 

7. TJ Sokol 
Pardubice 

10 1 9 524:791 11 

8. BC Elephants 
Dobruška 

10 1 9 469:735 11

Jičín – N- Bydžov  101:62, H. Městec – Sokol 
Pardubice 80:50, Skuteč – Dobruška 86:42, 
Jičín – Přelouč B 100:47, Skuteč – Sokol 
Pardubice 102:41, H. Městec – Dobruška  
69:48.

Míla Pour
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BarevnÝ	MInIvoLeJBaL	v	nové	pace
v neděli 7. 12. 2014 se v tělocvičně ZŠ 
Nová Paka, Husitská uskutečnilo druhé 
klání okresního přeboru v barevném mi-
nivolejbalu. V místní tělocvičně se sešlo 
celkem 56 týmů (celkem asi 140 malých 
volejbalistů) z tradičních volejbalových 
oddílů našeho okresu. Turnaj probíhal 
pro každou ze čtyř barev (žlutá, oranžo-
vá, červená a modrá) samostatně dvou-
kolovým způsobem. Opět se hrálo na čas, 
každý tým odehrál minimálně pět utkání. 
Při závěrečném ceremoniálu obdržel ka-

ždý z účastníků pár sladkých drobností , 
které pro děti  připravily místní maminky. 
Jak uspěli domácí borci? V nejlepším 
světle se předvedla děvčata v červeném 
minivolejbalu Valča Šimková a Bára Pit-
rová, která dokázala celým turnajem pro-
jít bez jediného zaváhání a s přehledem 
zvítězila. Ve stejné kategorii se mezi 13 
dvojicemi dokázali probojovat na šesté 
místo Mára Foltýn a Tom Typlt. V elitním 
modrém minivolejbalu předvedla pěkné 
výkony trojice Míša Kříž, Anežka Kriege-

lová a David Krch se střídajícím Márou 
Krátkým. Jejich velká snaha jim mezi 16 
týmy vynesla konečné velmi pěkné páté 
místo. Také ostatní děti  se moc snažily, 
i když jim to tentokrát na umístění na 
horních příčkách nestačilo.
Velké poděkování za podíl na organiza-
ci turnaje patří všem rodičům, kteří se 
do jeho průběhu zapojili mnoha způso-
by. Někdo počítal skóre, další se staral 
o občerstvení, jiní připravili pro všechny 
účastníky odměny. Svůj díl na organizaci 
měli také starší spoluhráči a spoluhráčky, 
které přímo na hřišti  jednotlivé zápasy 
rozhodovali.

Mladší žáci opět úspěšní
Smíšený tým mladšího žactva VKM Nová 
Paka v letošním roce hraje krajský pře-
bor. A vůbec si nevede špatně. I v turnaji 
v Černčicích (v sobotu 6. 12. 2014) hráči 
ukázali, že volejbal už opravdu zvláda-
jí velmi dobře. Znovu dokázali přehrát 
Hronov i Nové Město nad Metují. Bohu-
žel nám opět nevyšel podle našich přá-
ní zápas se Slávií Hradec Králové. I přes 
výborný výkon nám vítězství proklouzlo 
znovu mezi prsty. Druhé místo v průběž-
ném pořadí našemu týmu ale sluší. Tak 
jen tak dál… 

Mgr. Zdeněk Burkert

kuŽeLkáŘI	MaJÍ	na	podZIM	dokouLÍno
Pouhá dvě kola chyběla k rozuzlení tajen-
ky, kdo bude po podzimu „půlmistrem“ 
ve Východočeském Přeboru (skup. A).
Novopacké Áčko zajíždělo na padavou 
kuželnu do Trutnova a i přes to, že polo-
žilo 2604 kuželek, tak si přivezlo odtud 
prohru 4:12, když nejlepší výkon předve-
dl Jaromír Erlebach s 485 kuželkami.
Béčko doma bojovalo s Poříčím o to, kdo 
po tomto desátém kole bude uzavírat 
tabulku. Obě družstva měla stejný počet 
bodů, takže se dal čekat velice vyrovnaný 
zápas. Vše bylo ale jinak. Domácí druž-
stvo na hosty dokonale vlétlo a na jejich 
útok nebylo obrany, takže po čtyřech hrá-
čích to již bylo 8:0, a nakonec toto utkání 
skončilo výhrou 14:2 s číslem 2354:2250. 
Nejlepší výkon předvedl Marti n Štryncl 
s 421 kuželkami.
Poslední podzimní kolo mělo určit, kdo 
bude přezimovat na druhém místě za 
Dvorem Králové. Na novopacké kužel-
ně se střetlo Áčko s Josefovem. Domá-

cí družstvo totálně vlétlo na hosty a po 
pěti  hráčích již vedlo 10:0 a ve vzduchu 
již poletoval kanár. Hosté si jej ale tento-
kráte neodvezli, když nejlepší hráč hos-
tí  svůj duel vyhrál. Výhra 14:2 s číslem 
2518:2411 je parádní tečkou za úspěš-
ným podzimem. Nejlepší výkon dosáhl 
Bohuslav Bajer, 453 kuželek.
Béčko zajíždělo na okresní derby do Ji-
čína. Na místní velice padavé kuželně 
předvedlo velice vysoká čísla, ale na 
domácí to nestačilo. Přesto prohra 2:14 
nemusí mrzet, protože celkové číslo 2604 
kuželek je parádní. Nejlepší výkon před-
vedl Antonín Vydra s 481 kuželkami.

Tabulka po podzimu:
1. TJ Dvůr Králo-
vé nad Labem A

8 1 1 115:45 2544 17

2. TJ Nová Paka A 7 0 3 102:58 2500 14
3. SKK Vrchlabí C 6 0 4 91:69 2566 12
4. TJ Milovice A 5 0 5 86:74 2513 10

5. KK Josefov A 5 0 5 80:80 2447 10
6. Lokomoti va 
Trutnov C

5 0 5 71:89 2501 10

7. Spartak 
Rokytnice nad 
Jizerou B

4 1 5 77:83 2466 9

8. Honer club 
Březovice

4 0 6 74:86 2392 8

9. SKK Jičín C 4 0 6 71:89 2494 8
10. TJ Poříčí 3 0 7 64:96 2402 6
11. TJ Nová 
Paka B

3 0 7 49:11 2447 6

Další úspěch slavíme v soutěži jednotliv-
ců, kde Antonín Vydra vede tuto soutěž 
s průměrem 444,1 kuželek/zápas. 
V příští m čísle vám přinesu reportáže 
z Oddílových přeborů pro rok 2015, vý-
sledky z Vánočního turnaje na dva tucty 
sdružených a výsledky z Memoriálu Bře-
ti slava Šorma.

Jirka „Bobo“ Bajer
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hoBBY	LIga	–	napĚtÍ	houstne	
Hobby liga se chýlí k polovině základní 
části , jako je tomu u extraligového roč-
níku, který tento mezník již překonal. 
Od posledního čísla (12/2014) se v tabul-
ce na první pohled mnoho nezměnilo. 
Ovšem při pečlivém prozkoumání zjišťu-
jeme, že nově uplynulých, cca 5 kol nám 
rozdělilo týmy do dvou skupin. Týmy, jež 
našli vlnu a tempo, a ty týmy, které stále 
nejsou schopní urvat body. HC Křižáci se 
nepřestávají trápit, za to HC Třtěnice za-
tí m odjíždí z ledu pouze s čistým ští tem a 
vedou tabulku, i přesto, že oproti  mno-
hým mužstvům mají odehraných pouze 5 
zápasů a jejich pozice je přidělena i díky 
výraznému skóre. Po střelecké stránce 
se nejlépe prosazoval tým Grey Grizzlies 
Hořice, ač si pohoršil o dvě příčky. 
Napětí  houstne, týmy se stmelují, psy-
chika kolísá, všichni vědí, že do play-off  
postupují jen ti  nejlepší a vyhrát může 
jenom jeden.

HRÁČ MĚSÍCE NEJTRESTANĚJŠÍ 
HRÁČ

TÝM 
MĚSÍCE

Štefan Tomáš 
17b (10+7) Grey 
Grizzlies Hořice

Augusta Zdeněk 
12 minut

HC Třtěnice

MUŽSTVO ZÁPASY VÝHRA REMÍZA PROHRA SKORE BODY
1 HC TŘTĚNICE 5 5 0 0 28:8 10
2 HC SPIRIT JIČÍN 6 4 2 0 28:10 10
3 HC SKLEPY B 7 4 2 1 23:17 10
4 HC PECKA 6 3 0 3 21:23 6
5 HC ELECAM 7 2 2 3 20:28 6
6 GREY GRIZZLIES HOŘICE 6 2 0 4 30:22 4
7 HC RONAL 6 0 2 4 8:28 2
8 HC KŘIŽÁCI VIDOCHOV 7 1 0 6 11:34 2

Věra Satránská ml.

radIM	kareL	a	horoLeZecké	osoBnostI	na	FestIvaLu	aLpInIsMu
Již několik let mám tu čest spolupořádat 
Mezinárodní festi val alpinismu v Praze 
na Smíchově. Na tradiční akci (již 11. roč-
ník) opět dorazila celá řada významných 
horolezců a alpinistů z celého světa, aby 
diváky udivili svými skvělými sportovní-
mi výkony, ale i perfektně zpracovanými 
přednáškami. Do Národního domu na 
Smíchově jezdí pravidelně i několik lidí 
z Nové Paky. Ani letos mezi nimi nechy-
běl packý horal, sportovec a také vý-
tvarník Radim Karel. Zatí mco jsme ve 
společnosti  mé dcery a kamarádů Tády 
a Anežky horolezce pobavili divadlem na 
moti vy pohádky „Země vysokých hor“, 
Radim vzbudil pozornost svými karika-

turami, které připravuje pro náš časopis 
lidé&HORY. Osobité ztvárnění vlastního 
obličeje tak obdivoval první člověk na 
světě, který (společně s R. Messnerem) 
stál na Mt. Everestu bez použití  umě-
lého kyslíku – Rakušan Peter Habeler 
a první český horolezec, který stanul na 
všech čtrnácti  osmi-
ti sícovkách – Radek 
Jaroš. Radim Karel skli-
dil zasloužené uznání 
a na památku se s obě-
ma legendami vyfoti l. 
V budoucnu plánujeme 
s Radimem výstavu celé 
série karikatur známých 

horolezců jako zvláštní součást této tří-
denní akce. Více informací a fotografi í 
z Mezinárodního festi valu alpinismu Pra-
ha (5. - 7. 12. 2014) najdete na www.fes-
ti valalpinismu.cz. 

Daniel Polman
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Akce na multifokální brýlové čočky 1=2 

(k jednomu páru druhý pár čoček zdarma) 

nebo 21% na jeden pár!

Dárkové poukazy v ceně jakou si sami 

zvolíte!!! 

VAJA, s.r.o., Šti kov 125, 509 01, Nová Paka
tel.: 605 262140  •  mailto: vaja@vaja.cz  •  web: www.vaja.cz
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KVALITNÍ ČESKÁ OKNA 
                              ZA NÍZKÉ CENY

• individuální řešení  
pro Váš dům

• 20 let zkušeností

• okna a dveře  
špičkové kvality

• atraktivní ceny

Prodejna NOVÁ PAKA, Kotíkova 286, tel.: 493 592 364, e-mail: novapaka@vekra.cz

www.vekra.cz

KUPÓN 

na DODATEČNOU SLEVU 5%

na okna a dveře*

Lze uplatnit pouze na prodejně NOVÁ PAKA.

* nelze uplatnit na doplňky a služby, platí do 31.12.2014

Před 200. lety, 28. června 1813, navštívil Novou Paku císař František I. „Podobizna císaře Fran-
tiška I. od uměleckého 
rytce Josefa Axmanna“.
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